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چه عواملی سرعت نظام بانکی برای حرکت به سمت دیجیتالی شدن را کاهش داده است؟

موانع هوشمندسازی شبکه بانکی
در حالــی که نظام مالــی در جهان با سرعت به ســمت 
دیجیتالی شــدن پیــروی می کند، به نظر می رســد که 
سرعت بانک ها در ایران برای حرکت به سمت هوشمندسازی هماهنگی چندانی 
با همتاهای خارجی خود ندارد. عوامل متعددی بر این واقعه موثر هســتند که از 

مهم ترین آنها می توان به موانع راهبردی، مدیریتی و برون ســازمانی اشــاره کرد. 
این درحالی است که فرآیند هوشمند سازی در کشورهای دیگر نشان می دهد که 
چنین رخدادی می تواند به افزایش کیفیت خدمت رسانی به مشتریان، کنترل بهتر 
هزینه   های سازمان، مدیریت درست منابع و شناسایی بهتر فعالیت   های مجرمانه 

منجر شود. در نتیجه این گزارش به دنبال آن است که به این سوال پاسخ دهد که چه 
عواملی موانع رشد هوشمندسازی نظام بانکی در کشور هستند؟ حضور تکنولوژی 
در زندگی انسانی تغییرات گســترده   ای را ایجاد کرده که منجر به آسان   تر شدن و 

28∞افزایش سرعت انجام کارها شده است. 
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کلید تحول دیجیتال در معادن

با یکپارچه   سازی فرآیندها در معدن کاری هوشمند تحول دیجیتال معادن 
را کلید بزنیم؛ صنعت معدن در جهان که با درآمد 2000 میلیارد دلاری از 
پرتقاضاترین صنعت   هاست، چالش   های مختلفی دارد از ارتباطات، ایمنی، 
الزامات قانونی، پایداری و... که باید در همه سایت   های معدن مورد توجه 
قرار بگیرند. در این میان روندها نشان می دهد فرآیند استخراج از معدن، 
با کمک فناوری   های اینترنت اشــیا و هوش مصنوعی رفته   رفته هوشــمند 
می شــود. کنشــگران صنایع معدنی و فلزی با سرمایه گذاری در اینترنت 
اشــیا و هوش مصنوعی، می توانند ســودآوری، امنیت و انطبــاق قانونی 
با سیســتم های خودکار قدرتمند، ســنجش محیطی، ایمنــی کارگران، 
سیستم های آموزشی و همچنین طیف گسترده   ای از ابزارهای بهره   وری و 

مدیریت دارایی   ها را به شکل موفقی حفظ و تقویت کنند.
عملیات استخراج هوشمند برای بهره   مندشدن از تمام مزیت   های اینترنت 
اشــیا و هوش مصنوعی، به اســتفاده از انواع مختلف شــبکه   های فناوری 
4G/( نیاز دارد و شبکه   های بی   سیم اختصاصی )ICT( اطلاعات و ارتباطات

LTE و5G( زیرساخت   های اینترنت اشــیا و هوش مصنوعی هستند. اما در 
معادن شــبکه   های بی   ســیم اختصاصی، اتصال قابل اعتماد، کم   تاخیر و 
با ظرفیت بالایی فراهم می کنند که دســتگاه   های اینترنت اشــیا و هوش 

مصنوعی برای کارآمدی واقعی در محیط استخراج به آن نیاز دارند.
با این حال، شبکه بی   ســیم اختصاصی و به ویژه 5G برای صنعت معدن 
هنوز گزینه نسبتا جدیدی اســت. در شرایطی که تقریبا 100هزار سایت 
اســتخراج در سراسر جهــان وجــود دارد، برآوردها نشــان می دهند فقط 
200 سایت دارای شبکه بی   سیم اختصاصی هستند و بیشتر آنها احتمالا 
شــبکه   های 4G/LTE دارند. باید توجه داشــت طراحی شــبکه بی   ســیم 
برای عملیات اســتخراج معدن، چالش   برانگیزتر از طراحی این شــبکه در 

مکان   هایی مانند مراکز خرید، کارخانه   ها، بنادر و انبارهاست.
با توجــه به متغیرهــای مختلفی کــه در طراحی شــبکه بی   ســیم برای 
عملیات استخراج معدن باید در نظر گرفته شوند، برای اینکه بتوانیم ایجاد 
شــبکه   های ارتباطی استخراج معدن هوشــمند را مقرون    به صرفه و موثرتر 
کنیم، در نظر گرفتن مــواردی همچون طراحی دقیق شــبکه، پیش بینی 

مناطق تحت پوشش و بررسی   های محلی، حیاتی هستند.

چالش   های منحصربه فرد برای شبکه  
با توجه به اهمیت حیاتی ایمنی در سایت   های استخراج معدن و در نظر 
گرفتن وســعت و ناهمواری   ها، شبکه   های بی   ســیم اختصاصی می توانند 
پوشــش موثر و اتصالات کم   تاخیر موردنیاز برای انواع برنامه   های کاربردی 
اینترنت اشیا و هوش مصنوعی را فراهم کنند. بسیاری از سایت   های معدن 
محیط   های روزمینی و زیرزمینی را با هم ترکیب می کنند. این کار ســبب 
می شــود طراحی و ارائه پوشــش ارتباطی جامع و قابل اعتــماد برای کل 

عملیات دشوار باشد.
برای طراحی و استقرار شــبکه   های بی   ســیم اختصاصی مناسب که از 
استخراج معدن هوشمند پشــتیبانی       کنند، مهندسان شــبکه باید به سه 

چالش مهم توجه داشته باشند: 
1. مکان   های بزرگ و پیچیده

نخستین چالش، مسائل جغرافیایی است. معدن   ها ممکن است شعاع 
10 کیلومتری یا بیشتر داشته باشــند و دارای تونل   های متعددی به طول 
ده   ها و حتی صدها کیلومتر باشــند. نقشــه   برداری فیزیکی از محیط نیز 
بسیار چالش   برانگیز است. شبکه   ها نه   تنها باید مناطق وسیع بلکه مناطق 
بســیار ناهموار را هم در روی زمین و هــم در زیر زمین تحت پوشــش قرار 
دهند. گودال   های عمیق، تونل   ها و چاه   های زیرزمینی و ریل های راه   آهن، 
همگی عواملی هســتند که چالش   هایی را برای پوشش شبکه ایجاد کرده 
و محدودیت هایی را بر مکان   های ایمن جهــت بهره گیری از عناصر اصلی 

آن تحمیل می کنند.
چالش   برانگیز بودن محیط باعث می شــود شرکت های استخراج معدن 
به راهی برای پوشش دادن دقیق منطقه معدن و چشم   انداز آن نیاز داشته 

باشند.
برای رفع ایــن چالش شرکت    فناپ زیرســاخت این امــکان را در اختیار 
بهره   برداران قرار می دهــد که با اســتفاده از داده   های ســامانه اطلاعات 
جغرافیایــی )GIS( مــدل ســه   بعدی درســت و دقیقــی از جمله شــامل 
گونه   شناســی   های مختلف از محیط    اطراف مانند کوه   ها یــا دره   ها ایجاد 

کنند.
2. مواد خطرناک در محیط   های پویا

چالش دوم، مســائل لجســتیکی اســت. وجود فلــزات در همــه نقاط 
محیط   های اســتخراج معدن مانند ســنگ معدن در دیواره   های معدن، و 
همچنین کامیون   هــای معدنی 400 تنی، جرثقیل   هــای فلزی و نوارهای 
نقاله   ، مهم تریــن مانع در برقراری ارتباطات بی   ســیم هســتند. همچنین 
وجود مواد خطرناک در معادن، مانند مواد منفجره برای انفجار ســنگ   ها 
و گازهای بالقوه خطرناک مانند متــان، ایجاب می کند که برای جلوگیری 
از خطرات خاص، تجهیزات متصل به شــبکه، متحرک باشــند. در همین 
حال، برای نظارت   های امنیتی، نظارت بر شرایط محیطی و محاسبه سطح 
انبارها، دستگاه   های متصل مانند پهپادها به طور فزاینده   ای مورد استفاده 
قرار می   گیرند. معادن محیط   های بسیار پویایی هستند که در آنها چاه   ها 
و تونل   های جدید با تمام یا بسته شدن دیگر چاه   ها و تونل   ها به طور مرتب 
ایجاد می   شــوند. همــه این چالش   هــای لجســتیکی، برنامه   ریزی جهت 

تغییرات و به   روز رسانی طرح شبکه را به یک فرآیند مداوم تبدیل می کنند.
3. ضرورت پوشش یکپارچه و افزونگی 

سومین چالش مهم، مسائل فنی است. دستگاه   های هوش مصنوعی و 
اینترنت اشیا به پوشــش یکپارچه نیاز دارند زیرا ماشین   های سنگین را در 
محیطی غیرقابل پیش بینی و اغلب خطرناک به کار می   اندازند و هماهنگ 
می کنند. افزونگــی )Redundancy( بســیار مهم اســت، همان طور که 
برنامه   ریزی و آزمایش مداوم برای اطمینان از یکپارچه باقی ماندن اتصال، 

حیاتی است.
منظور از »افزونگی« در اینجا، به کارگیری زیربخش   های مشــابه در یک 
سامانه اســت تا به صورت موازی عملکرد کلی سامانه در شرایط اضطرار یا 

خطا تضمین شود.

چالش   ها، 5 ملاحظه مهم برای طراحی شبکه ایجاد می کنند  
طراحی شبکه موثر برای عملیات استخراج هوشمند، با به حداقل رساندن 
امکان ایجاد رخنه    در پوشــش شــبکه و اختلالات احتمالی که می توانند 
پرهزینه و خطرناک باشند، با این چالش   ها مقابله می کند. برای این منظور 
لازم است طراحان شــبکه روی پنج ملاحظه قابل توجه برای طراحی موثر 

شبکه اختصاصی تمرکز کنند.
1. پوشش

چالش   های    فیزیکی که به عنوان اولین چالش در طراحی شــبکه از آنها 
یاد شد، در عملیات اســتخراج معدن، ایجاد و حفظ پوشش، شبکه پایدار 
را با دشواری همراه می کنند. برای مثال، تغییر ماهیت و تعداد تونل   های 
زیرزمینی فقط از طریق اتصال   های بی   سیم محلی و سفارشی قابل پوشش 

دادن هستند.

مجتبی ابدالی
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در  حیاتــی  نقــش   ESG
انعطاف   پذیــری،  تضمیــن 
موفقیــت بلندمــدت و بــازده 
سرمایه گذاری برتر دارد. تمرکز ESG )محیط زیســت، اجتماع و 
حاکمیت( بر مدیریت ریســک و نتایج بهتر ترجمه می شود، که 
به معنای ظرفیت بیمه بیشــتر و نرخ های بهتر است. استخراج 
از معادن یک فرآیند خطی تاریخی اســت: ما مواد معدنی را از 
زمین می   گیریم، از آنها محصولات می   سازیم و در نهایت آنها را به 
عنوان زباله دور می   اندازیم. با تشدید تغییرات اقلیمی، تخریب 
محیط زیســت، آلودگی )همه محصــولات اقتصادهای خطی( 
صنعت معدن نیاز به گذار به یک اقتصاد چرخشی و جایگزینی 
پایدارتر برای استفاده بهتر از منابع فزاینده محدود مورد تقاضای 
اقتصادهای جهانی دارد و در عین حال موارد منفی را به حداقل 
می   رســاند. صنعت معدن از دیرباز به عنوان عوامل کلیدی در 
تشدید تغییرات آب   و   هوایی، تخریب محیط زیست و آلودگی دیده 
می   شد، اکنون به طور فزاینده   ای به عنوان بخشی از راه   حل دیده 
می شود. در واقعیت، اصول ESG همیشه زیربنای مجوز فعالیت 
معدنکاری بوده اســت. اقتصاد چرخشــی بر ســه اصل استوار 
است: حذف زباله و آلودگی از طریق طراحی، به گردش درآوردن 
محصولات و مواد بــا بالاترین ارزش آنهــا و در نهایت بازآفرینی 
طبیعت. اقتصاد چرخشی فعالیت اقتصادی را از مصرف منابع 
محدود جدا می   کند. در نگاه اول، معدن و اقتصاد چرخشی به 
ظاهر با هم سازگار نیستند، با این حال، با اتخاذ اصولی خاص، 
این بخش می تواند فرصت   هایی را بــرای کاهش هزینه   ها و در 

عین حال کاهش خطرات در آغوش بگیرد.
شــواهد رو به رشــدی وجود دارد که بر نقش حیاتی ESG در 
تضمین انعطاف   پذیری، موفقیت بلندمدت و بازده سرمایه گذاری 
برتر تاکید دارد. ما همچنین می   بینیم که تمرکز ESG به مدیریت 
ریسک و نتایج بهتر ترجمه می شود، که به معنای ظرفیت بیمه 

بیشتر و نرخ های بهتر است. پذیرندگان اولیه اصول ESG در حال 
مشاهده مزایای کاهش ریسک عملیات خود هستند.

از منظر اجتماعی و حاکمیتی، شرکت های معدنی مزایایی را 
نیز در روابط بهتر کارکنان، حفظ استعدادها، روابط اجتماعی 
و کاهش اعتصابات و شــورش   های خشونت آمیز می   بینند. این 
صنعت همچنین نیاز مبرمی به اســتعدادهای برتر برای کمک 
به پیشــبرد آن در انتقــال انــرژی دارد و جــذب و حفظ چنین 
 ESG اســتعدادهایی به طور قابل   توجهــی به عملیاتــی کردن
بستگی دارد. در حالی که بازار بیمه به ارائه راه   حل   های پوشش 
و ظرفیت برای معدنکارانی که به سمت عملیات پاک   تر و سبزتر 
می   روند، ادامه می   دهد، اذعان می   کنند که این انتقال به زمان 

نیاز دارد.

 ESG در جامعه پذیره   نویسی متمرکز است  
در ســال 2015، بــازار بیمــه بــرای اولیــن بــار تحت تاثیر 
سیاســت   های زغال ســنگ حرارتی قرار گرفت، زمانی که اکثر 
شرکت های بیمه اروپایی معاهــده پاریس را امضــا کردند، که 
باعث کاهش شدید ظرفیت شد؛ زیرا اکثر بیمه   گران جهانی به 
سرعت از بخش زغال سنگ خارج شدند. آنچه در ابتدا پیش بینی 
می   شد خروج تدریجی باشد، با کاهش ظرفیت و نرخ هایی که به 

طور تصاعدی افزایش یافت، به یک اختلال فوری تبدیل شد.
اریک اندرسون، رئیس Aon که در مورد این موضوع در برمودا 
مطالبی را ارائه کرد، گفت که مشــاغل مرتبــط با حوزه کربن به 
جای رها   شدن، نیاز به حمایت از بخش بیمه برای انتقال دارند. 
برای کربن   زدایی، ما نیاز به سرمایه گذاری گســترده در فناوری 
جدیــد و منابع جدید، چــه دولتی و چه خصوصــی داریم. این 
سرمایه نیاز به حفاظت دارد، بنابراین دور شدن از مشاغل کربن 
فرده در کوتاه مدت، بدون برنامه   ای برای انتقال، خلأ تولید برق 
را به ویژه در کشورهای در حال توسعه ایجاد می   کند. همچنین 
نیروی کار را سرگردان خواهد کرد و آنها را بدون دســتمزدی که 

مخارج خانواده را تامین می   کند، رها می   کند.
او توضیح داد که هیچ   یــک از بخش   های خصوصی، دولتی و 
اجتماعی بدون کمک دیگران نمی توانند به )کربن( صفر برسند. 
وی نیاز بــه ایجاد شرایطی را که از اســتعداد و خلاقیت بهترین 
دانشمندان، مهندسان، فناوران و مخترعان بهره می   برد و فرصت 
ایجاد بازده مالی را فراهم می   کند، یادآوری کرد. این ترکیب به 

بازاری برای اندازه   گیری، قیمت و انتقال ریسک نیاز دارد.

بخش معدن آفریقای جنوبی از ESG استقبال می   کند  
برای شــناخت پیرفت   هــای مهم بخــش معــدن آفریقای 
جنوبی در بخش ESG باید کارهای بیشتری انجام شود، مصرف 
انرژی   هــای تجدیدپذیر یک نمونه اســت. با اتکای ســنتی به 
دیزل و الکتریسیته که سطح بالایی از انتشار کربن را به ارمغان 
می   آورد، گریزی از شدت انرژی معدنکاری وجود ندارد. عرضه و 
بارگیری محدود آفریقای جنوبی شــاهد انتقال سریع به منابع 
انرژی تجدیدپذیر از جمله انرژی خورشیدی و بادی بوده است 
که به بازســازی سیســتم های طبیعی و کاهش انتشار گازهای 

گلخانه   ای کمک می   کند.
یکی دیگر از ملاحظات کلیدی این است که انتقال انرژی بر 
تقاضا برای ثروت معدنی آفریقا فشار خواهد آورد و حجم وسیعی 
از مس، لیتیوم، کبالت، پلاتین و منگنــز موردنیاز خواهد بود، 
افزایش تعداد معادن برای تامین آن کافی نیست. مواد معدنی 
حیاتی موردنیاز جهان مواد معدنی در حال انتقال انرژی اکنون 
در مرکز صنعت معــدن و فلزات قرار دارنــد و فرصت   های درآمد 
جدیدی را برای صنعت به ارمغان می   آورند، شغل ایجاد می   کنند 
و به تنوع بخشیدن به اقتصادهای وابسته به زغال سنگ کمک 
می   کنند. او همچنین به نوآوری در بازفرآوری سدهای باطله اشاره 

می   کند. تکنولوژی سطح بازیافتی را که می توان از زباله   دان   ها 
برداشت کرد، افزایش داده اســت. فضای زیادی برای کاهش 
مــصرف آب در باطله   ها با بازیافت، اســتفاده مجــدد، تغلیظ و 
بازیابی وجود دارد. راه   حل   هایی مانند انباشــته شــدن خشک 

باطله   های معدنی نیز خطر شکست سد باطله را از بین می   برد.
فاجعه ویرانگر سد باطله برومادینیو در برزیل در سال 2019 
نمونه   ای از این موارد است. فروریختن ســد به   طور جدی توجه 
شرکت های معدنــی را به نحوه مدیریت و نظارت بر تاسیســات 
ذخیره   سازی باطله معطوف کرد و هم اکنون نوآوری قابل   توجهی 

در کاهش خطر آنها انجام می شود.

مدیریت ریسک در یک محیط پیچیده و به هم پیوسته  
انتقــال بــه فناوری   هــای پاک   تــر، پذیــرش انرژی   هــای 
تجدیدپذیــر و اتخاذ شــیوه   های پایــدار ضروری اســت، اما 
زمان می   بــرد و همچنین خطــرات قابل   توجهــی را به همراه 
خواهد داشــت. شرکت های معدنــی باید شــیوه   های موثر 
مدیریت ریســک کل ســازمانی را حفظ کنند کــه انتظارات 
ESG را گسترش دهد و نیازهای بیمه   ای که به سرعت در حال 
افزایش و پیچیده است را منعکس کند. انتقال انرژی فرآیندی 
یک شبه نیست و سال ها طول می   کشد تا محقق شود. در طول 
این مدت، بســیار مهم است که مشــاغل معدنی کربن فرده 
بتوانند به طور موثر تمام ابتکارات ESG خود را نشــان دهند تا 
اطمینان حاصل شود که تلاش   های آنها توسط شرکت های بیمه 
به رسمیت شناخته می شود.  کســب و کارهای معدنی که روی  
ESG  سرمایه گذاری استراتژیک دارند به مزایایی نظیر پایداری، 
بیمه پذیری ریسک ها و کاهش هزینه های عملیاتی و در نهایت 

مزیت رقابتی دست خواهند یافت.
واقعیــت این اســت که در دســترس بــودن هرگونــه بودجه 
سرمایه گذاری به شدت به راه   حل   های بیمه   ای موجود بستگی 
دارد. در صورتی که به دلیل رتبه   بندی ریســک کمتر از مطلوب 
بر اســاس اصول ضعیــف ESG، ظرفیت انتقال ریســک کافی 
در دســترس نباشــد، ایــن می تواند بــه شکســت تلاش ها در 
این راســتا منجر شــود. ما درک می   کنیــم که انتظــار می   رود 
اســتخراج   کنندگان آینده انواع مختلفــی از ارزش   ها، از جمله 
اجتماعی و زیســت   محیطی را ارائه دهند، و این نه تنها شــامل 
کاهش اثرات منفی فعالیت   های آنها، بلکه ایجاد فعالانه اثرات 

مثبت نیز می شود.

 توانمندسازی محلات
 در بانک ایران   زمین

مراسم آیین امضای تفاهم   نامه همکاری مشترک بانک ایران زمین و بنیاد آینده   سازان 
محلات )باما( با عنوان »طرح ملی توانمندسازی محلات« با حضور علی آقامحمدی عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و رئیس ستاد توانمندسازی محلات کم   برخوردار، مدیران 
عالی بانک ایران زمین و بنیاد آینده   سازان محلات )باما(، مدیران عامل هلدینگ   های 

مالی و فناوری اطلاعات و شرکت های زیرمجموعه این بانک برگزار شد. 
به گزارش روابــط عمومی؛ طرح ملی توانمندســازی محلات با مشــارکت نهادهای 
چهارگانه کمیته امداد امام خمینی)ره(، ســازمان بهزیستی کشور، سازمان جمعیت 
هلال احمر و ستاد اجرایی فرمان امام)ره( با هدف تامین خدمات در پنج حوزه شامل 
مسکن، اشتغال، سلامت، تغذیه و پوشاک و تحصیلات در 2020 محله کمتر برخوردار 

کشور اجرایی شده است.
به گفته آقامحمدی امضای تفاهم   نامه »طرح توانمندســازی محلات« با بانک ایران 

زمین تحول بزرگی برای پیرفت و توسعه کشــور و اشتغال جوانان این مرز و بوم و رفاه 
هموطنان عزیزمان خواهد بود. رئیس ستاد توانمندسازی محلات کم   برخوردار با بیان 
اینکه نام این طرح »توانمندسازی و تحول اجتماع محور محلات« است، افزود: اولویت 
در این طرح به دو بخش شامل توانمندسازی افراد بالای 30 سال برای جبران نواقص 
زندگی و رفاه بیشتر و تحول برای نوجوانان و جوانان زیر 30 سال برای استفاده بهینه از 

زمان و استعدادیابی و انتخاب شغل مناسب با بیشترین درآمد تقسیم می شود.
آقامحمدی خاطرنشان کرد: در این طرح براساس تقسیم   بندی   های صورت گرفته، در 
هر کوچه یک شهردار از افراد همان کوچه انتخاب شده است که در حال حاضر 20هزار 
شهردار مشغول فعالیت هستند. هر 10 کوچه یک پهنه محاسبه می شود که یک مسوول 
دارد و هر 5 پهنه را یک محله می   گویند که مسوولیت محله را یکی از 4 نهاد ذکر شده به 
عهده دارند. رئیس ستاد توانمندسازی محلات کم   برخوردار با اشاره به اینکه شهرداران 
اولین گروهی هســتند که متخصص می   شــوند، گفت: شــهرداران محلات دوره   های 
آموزشی مدیریت صنعتی، مکاتبات اداری، تیم   سازی و مدیریت ریسک و 9 دوره پودمان 
آموزشــی را طی می   کنند و نهایتا در پایان دوره، موفق به دریافت مدرک بین المللی با 
همکاری کشورهای فرانسه و آلمان خواهند شــد. عبدالمجید پورسعید در این مراسم 
ضمن ابراز امیدواری از اجرای این طرح، گفت: همکاران من در بانک ایران زمین تمام 

توان خود را در پیشــبرد این طرح بزرگ و ملی به کار خواهند گرفت و در این راه از هیچ 
تلاشی دریغ نخواهند کرد. 

پورسعید طرح ملی توانمندسازی محلات را عاملی موثر در جهت رشد و توسعه جامعه 
و کشور بیان کرد و افزود: بانک ایران   زمین در راستای اجرای وظیفه مسوولیت اجتماعی 
سازمانی با بهره   گیری از تمام امکانات و پتانسیل خود، در جهت توسعه تولید داخلی و 

ایجاد کسب و کار برای جوانان این سرزمین، حرکت خواهد کرد. 
در این مراسم کاظم دهقان مدیرعامل هلدینگ فناوری اطلاعات بانک ایران زمین 
)جامپ( طرح ملی توانمندســازی محلات را تعامل بی نظیر کســب و کار و محلات با 
حوزه   های پرداختــی و بانکی بیان کرد و گفــت: این طرح دقیقا تعریفــی از بانکداری 
دیجیتال اســت که ما بتوانیم امور بانکی را براســاس نیاز مشــتری طراحی کنیم و در 
اختیار مشتریان قرار دهیم. این طرح می تواند نقطه عطفی در نظام بانکی کشور باشد.

دهقان ارائه خدمات بانکی در این وسعت را بی نظیر دانست و افزود: بانک ایران زمین 
در این فرآیند بدعتی نو را برای کشــور پایه ریزی خواهد کرد و امیدواریم با استفاده از 

ظرفیت   ها و زیرساخت   های فراهم شده، بتواند خدمات مطلوبی ارائه کند.
در انتهای این مراسم تفاهم   نامه همکاری مشترک طرح ملی توانمندسازی محلات 

توسط مدیران عالی بانک ایران زمین و بنیاد آینده   سازان محلات )باما( امضا شد.

پیشبرد توسعه پایدار؛ اقتصاد چرخشی و
 ESG  در معدنکاری به اولویت تبدیل شده است

3رکنتوسعهمعدنیشرکتها
فاطمه بابالو

»دنیای اقتصاد« از رژه تنقلات بدون مجوز
آدامسقاچاقباطعممرگ در فروشگاه ها گزارش می   دهد
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سعیدهنبیزاده

دنیایاقتصاد: بر اســاس یک مطالعه جدید، یک ماده نگهدارنــده رایج که در 
محصولات غذایی از ماءالشــعیر گرفته تا سوســیس و پنیر اســتفاده می شــود، 
پتانسیل تعامل با میکروبیوم روده انســان را به روش های غیرمنتظره و شاید مضر 
دارد. جدیدترین یافته   های محققان دانشگاه شیکاگو و دانشگاه ایلینویز، سوالات 
بیشتری را برای آنها ایجاد کرده اند در خصوص اینکه آیا نگهدارنده   هایی که برای از 
بین بردن پاتوژن   های موجود در مواد غذایی طراحی شده   اند، می توانند به ترکیب 

باکتری   های داخلی ما نیز آسیب بزنند یا خیر. 
امروزه تقاضای مصرف کنندگان و مشــتریان صنعت غذایی در راستای مصرف 
غذاهای طبیعی بــا کمترین فرآوری، با ظاهــر و طعم تازه، پخت آســان و ایمنی 
بالاســت. در نتیجه، تحقیق و توســعه محصولات جدید منجر به کاهش یا حتی 
جایگزینی عملیات حرارتی و مصرف نگهدارنده های سنتی با موادی می شود که 
قادر به تضمین خواص حسی و تغذیه ای محصول، بدون کاهش ایمنی و سلامت 
مواد غذایی هستند. بنابراین روش های نگهداری غیر حرارتی به عنوان روش های 
جایگزین، به ویژه میدان های الکتریکی پالســی با شدت بالا)HIPEF ( ، فشار بالا 
)HP( و افزودن مواد ضد میکروبی طبیعی مورد توجــه فزاینده ای قرار گرفته اند. 
نایسین برجسته ترین لانتی بیوتیک اســت و به دلیل قدرت بالای آن در مقاومت 
در برابر برخــی باکتری های گرم مثبت، بــه عنوان نگهدارنده مــواد غذایی مورد 
استفاده قرار می گیرد.  ژنرون ژانگ، میکروبیولوژیست از دانشگاه شیکاگو، در این 
خصوص اظهار کرد: نایسین در اصل یک آنتی بیوتیک است که از مدت ها قبل در 
تولید برخی از مواد غذایی ما مورد استفاده قرار گرفته، اما اینکه چگونه می تواند 
بر میکروب های روده تاثیر بگذارد، هیچ گاه به خوبی مورد بررسی قرار نگرفته بود. 
اگرچه ممکن است این ماده در جلوگیری از آلودگی مواد غذایی بسیار موثر باشد، 

اما تحقیقات نشان می دهد که ممکن اســت تاثیر بیشتری بر میکروب   های روده 
انسان داشته باشد. 

نایسین که متعلق به دســته ای از مواد نگهدارنده به نام لانتی بیوتیک هاست، 
پروتئینی حاوی آمینو اســیدهای غیرعادی اســت که بدون آســیب مســتقیم به 
حیوانات، بر عملکرد میکروبی آنها تاثیر می گذارد. در اینجا، ژانگ و همکارانش به 
پایگاه   های اطلاعاتی ژنتیکی برای ساخت شش ماده شبیه نایسین اشاره کردند 
که سپس در آزمایشگاه روی باکتری   های مفید و مضر روده انسان آزمایش شدند. 
هر لانتی بیوتیک نتایج متفاوتی به همراه داشت، اما مشــاهده شد که همه آنها 
بر باکتری   های خطرنــاک )پاتوژن   ها( و میکروب   هایی که به حفظ ســلامت روده 

)باکتری   های مشترک( کمک می کنند، تاثیر می   گذارند. 
ژانگ می   گویــد: ما هنــوز راه زیــادی داریم تا بتوانیــم با قطعیــت بگوییم که 
نگهدارنده   های غذا برای معده ما مضر هستند، اما تحقیقات نشان می دهد که این 
مواد شیمیایی، پتانسیل تداخل با میکروبیوم سالم روده را به روش هایی دارند که 
شاید در گذشته پیش بینی نمی   کردیم. وی در ادامه خاطرنشان کرد: این مطالعه 
یکی از اولین مطالعاتی اســت که نشان می دهد هم زیســت های روده نسبت به 
لانتی   بیوتیک   ها حساس هســتند و گاهی حساس   تر از پاتوژن   ها عمل می کنند. 
با توجه به ســطح لانتی   بیوتیک   هایی که در حال حاضر در غــذا وجود دارد، این 

احتمال وجود دارد که بر سلامت روده ما نیز تاثیر بگذارد. 
در طول سال ها، مواد افزودنی مانند نمک یا الکل با مواد عجیب   وغریب   تری 
جایگزین شــده   اند، این مــواد به    عنوان راه   هایــی برای تازه نگه   داشــن غذا و 
ماندگاری طولانی   تر، اساســا با هدف جلوگیری از انتشــار آســان باکتری   ها و 
کپک   ها و فاسد شدن غذا، به آنها اضافه می شوند. همچنین تعداد فزاینده   ای 
از بررســی ها و تحقیقات در ســال های اخیر وجود دارند که نشــان می دهند 
روش های محافظت و فرآوری غذایمان به هیچ وجه برای سلامتی ما مفید نیست 
و حداقل، ارزش ایــن را دارد که تعادل باکتری های خــوب و بد در بدنمان را با 

دقت بیشتری بررسی کنیم. 
به خاطر داشته باشــید که لانتی   بیوتیک   های شبه نایســین نیز به   طور طبیعی 
توسط روده انسان تولید می   شوند، اما اینکه آیا مقادیر افزایش یافته توسط غذاهای 
فرآوری   شده به   طور غیرمســتقیم باعث آسیب می   شــوند، هنوز مشخص نیست. 
ژانگ می   گوید: به نظر می رســد که لانتی   بیوتیک   هــا و باکتری   های تولیدکننده 
لانتی   بیوتیک همیشــه برای سلامتی مفید نیســتند، بنابراین به دنبال راه   هایی 
بــرای مقابله با تاثیــر نامطلــوب احتمالی و در عیــن حال بهره   گیــری از خواص 
ضد میکروبی مفیدتر آنها هستیم.  نایسین در محصولاتی نظیر نوشیدنی ها مانند 
آبمیوه، آب گوجه، نوشیدنی های تخمیر شده و...، همچنین لبنیات مانند شیر، 
ماست چکیده، انواع پنیر، دسرهای لبنی سرد و سایر لبنیات، محصولات گوشتی 
فرآوری شده و پخته مانند سوسیس و کالباس و سایر مواد غذایی مانند محصولات 

تخم مرغ مایع، سس ها و سایر مواد غذایی کاربرد دارد.

شکوفایی صنایع داخلی با واردات قانونی

سیاســت های ترخیص مواد اولیه از گمرک هرچند به تازگی تسهیل شده، اما 
همچنان دچار چالش هایی اســت. البته این چالش صرفا مربوط به صنعت غذا 

نیست و یک اپیدمی عمومی است که نباید اسم آن را مشکل گمرکی بگذاریم. 
در واقع کالایی که وارد کشور می شود، الزامات بسیاری دارد تا به گمرک برسد. 
گمرک یک سازمان دستور بگیر است، نه یک نهاد قانون گذار. به سازمان گمرک 
فقط دستور می دهند که طبق قوانین عمل کند. بخشــی از قوانین توسط 
مجلس شورای اسلامی به گمرک ابلاغ می شود و یکسری قوانین و ضوابط 
هم از ســوی قوه مجریه، وزارت صنعت، معدن و تجــارت و هیات دولت به 
این سازمان ابلاغ می شود که باید آنها را اجرایی کند. بنابراین اگر کالا به 
اینجا برسد و تامین ارز آن انجام نشده باشــد یا منشأ ارز مشخص نباشد، 
ربطی به گمرک و حتی تولیدکننده و واردکننده نــدارد.  ما گرفتار یکسری از 
بوروکراسی های اداری هســتیم که در پیچ و خم اداری نهادهای تصمیم گیر 
هنوز نتوانسته ایم آنها را حل کنیم. امروز وقتی کالا یا مواد اولیه در گمرک به دلیل 
گرفن مجوزهای متعدد متوقف می شود، گرفتاری ایجاد می شود که درنتیجه این 
گرفتاری، درنهایت بخش تولید مشــکل پیدا می کند و از همــه مهم تر، آحاد مردم 
که مصرف کننده نهایی هستند، دچار مشکل می شــوند. چراکه قطعا کالا دیر به 
دست آنها می رسد و به دلیل دیر رسیدن کالا، بازار از کالا تخلیه شده و کالا گران تر 
می شود.  به طور نمونه در بخش لوازم خانگی، اگر مردم زمانی یخچال فریزر داخلی 
را حداکثر با قیمت 15 میلیــون تومان و اجناس خارجــی را حداکثر با قیمت 25 
میلیون تومان خریداری می کردند، هم اکنون برای کالاهای داخلی باید 30 تا 100 
میلیون تومان و برای کالاهای خارجی باید بیش از 100 میلیون تومان بپردازند.  در 
صنعت غذا سوال ما این است که فرضا کدام شکلات خارجی امروز در فروشگاه ها 
عرضه نمی شود؟ به عبارتی، تا روزی که درهای واردات شیرینی و شکلات به کشور 
ما باز نشده بود، ما یک سیستم تولیدی شیرینی و شکلات قدیمی را در کشور شاهد 
بودیم. اما از روزی که واردات این کالاها به کشــور آزاد شــد، پویایی این صنعت را 
مشاهده کردیم؛ تا جایی که امروز محصولات ما به قلب کشورهایی صادر می شود که 
پیشتاز تولید شکلات در دنیا هستند و شکلات ایرانی در این کشورها مصرف کننده 
دارد. این در حالی اســت که آمار واردات این کالاها رقم قابل توجهی نیســت، اما 
درواقع همین رقم ناچیز موجب شده که پویایی در صنعت شیرینی و شکلات کشور 
ما ایجاد شود و صرف نظر از رقابتی که شکل گرفت، این صنعت یک مرتبه شکوفا شد. 
امروز ما کارخانه هایی را در صنعت شیرینی و شکلات داریم که قابل مطرح شدن 
و عرضه کردن محصولات خود هســتند، اما از سوی دیگر می بینیم از روزی که این 
فضای رقابتی را گرفتند و ممنوعیت واردات ایجاد شد، میزان رقابت پذیری و صادرات 
در حد قابل توجهی کاهش پیدا کرد.  یا درخصوص یکسری از تولیدات داخلی که به 
اندازه نیاز جامعه و با قیمت مناسب )که البته به تولیدکننده فشار وارد می کند، اما 
به دلیل فضای رقابتی اقدام به تولید و عرضه این محصول می کنند( به مردم عرضه 
می شوند، هیچ واردکننده ای به خود اجازه نمی دهد که آن کالاها را وارد کند، چون 
بازاری ندارند. به طور نمونه امروز اگر کالایی مانند آبمیوه به صورت قانونی وارد کشور 
شود  که البته به صورت قاچاق وارد می شود، مسلما مصرف کننده ای نخواهد داشت. 
چراکه مصرف کنندگان نیازی نمی بینند وقتی که مواد غذایی به اندازه نیاز و کافی 
در داخل کشور تولید می شود، کالای خارجی را با قیمت بالاتری خریداری کنند. 
چون قیمت کالای داخلی مناسب تر است و انتظار مصرف کننده را از بابت دارا بودن 

حداقل ها برآورده می سازد. 

رقبایبرندهتولیدکنندگانایرانی 
نکته عجیب تر آنکه همان آدامس عرضه شده در 
قفسه فروشگاه تاریخ مصرف گذشــته است و با 
دستکاری در بسته   بندی و تاریخ جدید بار دیگر 
در دســترس مصرف کنندگان قرار می گیرد که ســلامت عامه مردم را با تهدید 
روبه   رو می   کند و این در حالی اســت کــه تولیدکنندگان داخلــی از فیلترهای 
مختلف اداره استاندارد گرفته تا سازمان غذا و دارو عبور می   کنند و این موضوع 
نه تنها در مورد آدامس بلکه پاستیل و شکلات و محصولات دیگر از مواد غذایی 

مصداق دارد. 
آدامس به عنوان یک کالای خوراکی در صورت فاسد شدن ناشی از انقضای 

تاریخ مصرف می تواند سلامت مصرف کننده را تا حد مرگ تهدید کند.
موضــوع نگران   کننده آن اســت که کالاهای قاچاق مشــخصا جلوی چشــم 
همگان )حتی مسوولان( قرار دارد و متاسفانه به   رغم آنکه دولت یا ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز یا ادارات بهداشــت و اســتاندارد و ســایر نهادهای نظارتی 
ســختگیری   های متعدد و اغلب اضافی بر تولیدکنندگان داخلی روا می   دارند، 
اما باز هم شاهد رژه کالاهای قاچاق در فروشگاه ها هستیم. سوال دوم که البته 
با توجه به موضوعات فوق الذکر پاسخ آن چندان سخت نیست آن است که اصولا 
این میزان کالای قاچاق چگونه و از چه کانال   هایی به کشور وارد شده   اند و دلیل 
تناوب قاچاق و عدم توقف آن در خلال دهه   های گذشــته تاکنون و با وجود این 

همه نهاد ناظر چیست؟ 
در این میان تولیدکنندگان نیز باید پاســخگو باشــند که چه اقداماتی برای 
جلوگیری از پایمال شدن بیش از حد حقوق قانونی خود در برابر سهل انگاری 
برخی نهادهــا در موضوع ورود کالای قاچــاق خوراکی انجــام داده   اند؟ البته 
واضح است که تولیدکننده وظیفه نظارتی ندارد و ابزار برخورد با فروشگاه   هایی 
که کالای قاچاق در قفسه   های خود به فروش می   رسانند در اختیار تولیدکننده 
نیست، ولی چه اقدامی    برای کمبودها و عدم برخورد صحیح با این پدیده شوم 

انجام داده   اند؟ 
کارشناسان یک پاسخ صریح و شفاف به نقش تولیدکنندگان در مبارزه با این 
موضوع دارد و آن این  است که در خلال دو دهه گذشته تولیدکنندگان صنعت 
غذا به ویژه در حوزه تنقلات و شیرینی و شکلات و آدامس و پاستیل موفق به تولید 
محصولات باکیفیت در اندازه اقتصادی مورد نیاز جامعه شده   اند و از این منظر 
کمبود و کاستی در کشــور وجود ندارد و تولیدکنندگان ما حتی توانسته   اند در 

بازارهای منطقه ورود کنند و این نشان   دهنده آن است که به وظیفه ذاتی خود 
در رفع نیاز کشور و هموطنان به این قبیل کالاها به درستی عمل کرده   اند. هر 
چند در آینده در گفت   وگو با فعالان این صنعت به این سوال نیز پاسخ خواهیم 
داد که چه اقدامــات بازدارنده   ای در کنار این اقدام ذاتی بــر عهده گرفته   اند و 
پاسخ دولت و نهادهای نظارتی به این اقدامات چه بوده و چرا هیچ کس در برابر 

آن قاطعانه برخورد نمی   کند. 

شبکهتوزیعقدرتمندتنقلاتقاچاق 
البته کم و بیش به برخی پاسخ   های مقامات رسمی در سال   های اخیر که مراجعه 
کنیم در می   یابیم بخشــی از این موضوع را به مســائلی مانند کولــری و واردات 
ته لنجی و... نســبت می   دهند و این در حالی است که شبکه قدرتمند توزیع این 
محصولات قاچاق در کل کشور و در سطح شهرها و حتی شهرستان   های کوچک 
فعال هستند و چگونه این شبکه وســیع و مویرگی فعال که سالانه میلیاردها دلار 
کالای قاچاق را توزیع می   کنند قابل شناسایی نیست و این در حالی است که در 
برخی انبارها در شــهرهای بزرگ مانند تهران کالای قاچــاق در حد چند کانتینر 

انبار شده است. 
ســوال نگران   کننده دیگر آن اســت که این محصول در داخل کشور به صورت 
تقلبی تولید می شود یا از خارج وارد می شود که تاریخ مصرف آن به روز می شود و با 
برندها و شناسه   هایی که اصولا در سامانه   های وزارت بهداشت ردپایی از آنها وجود 
ندارد در دسترس افراد قرار می گیرد. این در حالی است که برخورد با این پدیده 
شوم می تواند با سرعت بسیار بالایی بســاط این موضوع را جمع کند؛ همان طور 
که در گذشته دولت با ســیگارهای تقلبی وارداتی برخورد کرد و اثرات سریع این 
برخورد را بر قاچاق این محصول در کشــور مشــاهده کردیم. این در حالی است 
که شاید تعطیل کردن چند فروشــگاه و عوامل فروش محصولات قاچاق بتواند تا 
حدی اثر گذار باشد.مطلعان این موضوع می   گویند حتی دستگاه   هایی در کشور 
به فروش می   رسند که به عنوان مثال آدامس تقلبی با برندهای خارجی در کشور 

تولید می   کند. 

قاچاق؛مهمترینعاملضدحمایتازتولید 
مهم ترین حمایت از تولید جلوگیری از قاچاق کالا و به صورت اخص جلوگیری 
از ورود کالاهایی است که سلامت مصرف کننده را در کنار سلامت تولیدکننده 
داخلی به خطر می   اندازد. نکته جالب قضیه آنجاست که دولت در برخی موارد 

واردات یک ماده اولیه مورد نیاز تولید محصولات غذایی یا بهداشــتی را با این 
بهانه که برای سلامت جامعه زیان   آور اســت ممنوع می   کند و معلوم نیست این 
تناقض در توجه به موضوع سلامت چه دلایلی پشت خود دارد. به عنوان مثال 
آسپارتام مدت   هاست به کشور وارد نمی شود؛ چراکه ماده سرطان   زایی است، اما 
همین ماده اولیه مضر در تولید آدامس قاچاق به کار می   رود ولی برای مسوولان 

مهم نیست. 
از منظر اقتصادی نیز دولت برخورد دوگانه   ای با محصول ایرانی و محصولات 
قاچاق به عمل می   آورد. تولیدکننده ایرانی که تامین مــواد اولیه مورد نیاز را با 
ارز آزاد انجام می   دهد، هزینه   های گوناگون می   پردازد، سختگیری   های گمرکی 
و... را بر دوش می   کشد، در رقابتی ناعادلانه با کالای قاچاق قرار می   گیرد. این 
در حالی اســت که بخش مهمی    از ظرفیت   های اقتصادی در حوزه اشتغال که 
با توقــف واردات کالای قاچاق می توان ایجاد کرد تعطیل یا بلااســتفاده باقی 

می   ماند و باید پرسید چه حمایتی از تولید بالاتر از این موضوعات وجود دارد؟ 
در این میان البته خود مصرف کننده نیز باید به این موضوع فرهنگی دقت کند 
که استفاده از تنقلات وارداتی با این شکل سلامت وی را تحت تاثیر قرار می   دهد 
و باید از مصرف آن خودداری کند و به سمت استفاده از برندهای داخلی برود. 

با این حال این موضوع وظیفه دولت را در مبارزه با قاچاق منتفی نمی   کند. 
منابع آگاه می   گویند بیشتر آدامس   های قاچاق از مرزهای آذربایجان شرقی و 
غربی و از راه ترکیه وارد کشور می   شوند و غالبا در این کشور تولید می   شوند، ولی 
بیشتر این محصولات از نوع محصولات دارای شکر هستند و به دلیل آنکه تاریخ 
مصرف آنها گذشته با قیمت های پایین در دســترس قرار می   گیرند. سال قبل 
گزارشی توسط برخی رسانه   ها منتشر شد که گردش مالی این نوع محصولات 
قاچاق و تقلبی را در کشور بالاتر از 10 میلیارد تومان در روز تخمین می   زنند که 

گفته می شود چند برابر با میزان گردش مالی محصولات داخلی است.

طیتحقیقاتیمشخصشد
لانتی   بیوتیک   ها؛ نگهدارنده ای که 
سلامت روده را به چالش می   کشد 

سختگیرینهادهاینظارتیفقطبرایتولیدکنندهاست؟

آدامس قاچاق
با طعم مرگ

»دنیایاقتصاد«ازرژهتنقلاتبدونمجوزدرفروشگاهها
گزارشمیدهد

حدود 10ســال پیش ورود آدامس به کشــور ممنوع شــد، با این حــال از همان موقــع فروش این 
محصول در بعضی فروشــگاه   های زنجیره   ای به صورت آزادانه ادامه یافته که این موضوع این ســوال 

را به ذهن متبادر می   کند که چگونه فروشــگاه   های زنجیره   ای که عرضه محصــولات در آنها تابع قوانین و 
سختگیری   های نظارتی است و به عنوان مثال مجاز به عرضه سیگار و محصولات دخانی نیستند، آدامس وارداتی 

غیرقانونی را به راحتی عرضه می   کنند؟ این حکایت برای شــکلات   های خارجی، بیســکو یت   های خارجی، پاستیل، آبنبات، 
اسمارتیز و... نیز مصداق دارد.

علیرضامناقبینوابی
رئیسمجمععالیواردات
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 پرو مجازی فرش و لوازم منزل 
با واقعیت افزوده

مهر: متخصصان یــک مجموعه دانش   بنیــان موفق به 
طراحی یک پلتفــرم فروش آنلایــن فــرش و اثاثیه منزل 
شده   اند که امکان پرو مجازی و شخصی   سازی این لوازم 
قبل از خرید را به خریــداران می دهد. به گزارش معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، 
عماد عبدالمطلب، مدیرعامل شرکت نگاره خانه فردا در 
خصوص محصــولات این شرکت و کاربــرد آنها گفت: »به 
صورت کلی پلتفرمی داریم که در خصــوص اثاثیه   منزل 
بــرای کاربــران، تجربه   هــا و قابلیت   های جدیــدی ارائه 
می دهد. در اولین مرحله کاربر قبل از خرید اثاثیه مانند 
فرش، مبلمان، لوســر و... می تواند محصول را در خانه 
خود پرو مجازی کند. بــرای مثال محیطی که می   خواهد 

فرش کند را به صورت آنلاین باز و محصــول را به دوربین 
موبایل اضافــه می کند )تکنولــوژی موقعیــت افزوده( و 
این   گونه پیش از خرید، محصول در منزل کاربر پرو مجازی 
می شود.« وی تصریح کرد: »در مرحله دوم کاربر می تواند 
محصول خود را شخصی   سازی کند. به عنوان مثال شما 
به دنبال فرشی همخوان با مبلمان خود هستید، اما زمان 
کافی برای پیــدا کــردن آن را ندارید، در ایــن صورت در 
سامانه ما طرحی را انتخاب و رنگ آن را عوض می   کنید و 
با سلیقه خود جزئیات را انتخاب کرده و در نهایت ما آن را 
برای شما می   بافیم و شخصی   سازی می   کنیم، همچنین 
طرح ســاخته شــده را مجدد به صورت مجازی در محیط 

امتحان و بعد آن را خریداری می   کنید.«
عبدالمطلــب در خصــوص بزرگ تریــن یــا مهم ترین 
دستاورد این مجموعه بیان کرد: »ما توانستیم نوع جدیدی 
از برنامه   نویســی را که موفق به تحول سیســتم ماشینی 

فرشبافی شده به وجود بیاوریم. در این خصوص سیستم 
هوشــمندی را پیــاده کردیم تا کاربــر با اســتفاده از آن، 
علاقه   مندی خود را شخصی   سازی کند و در مرحله بعد ما 
به زبان و فرم یک برنامه آن علاقه   مندی را به ماشین داده و 
ماشین آن را می   بافد، به بیان دیگر کار ما وصل کردن علم 
کامپیوتر به فرش   بافی است. این سیستم برای نخستین 
بار در دنیا توسط ما طراحی شده که در آن خود کاربر تمام 
جزئیات را تعیین کند و بر همان اساس فرش بافته شود.«

وی در خصــوص میــزان اشــتغال زایی مســتقیم و 
غیرمستقیم ایجاد شده توســط این مجموعه گفت: »در 
مجموعه ما به صــورت مســتقیم و غیرمســتقیم 12 نفر 
همــکاری می کننــد. چالش      هــای مــا در مبحث جذب 
سرمایه، اخذ تســهیلات و منابع انســانی خوب و معرفی 
و تبلیغات اســت کــه در خصــوص آنهــا نیازمند حمایت 

هستیم.«

فائزه اسماعیلی
پژوهشگر حقوق فضای مجازی آزمایشگاه داده و حکمرانی

توسط معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری

 پیش   نویس طرح توزیع دارو
از طریق پلتفرم   ها ارائه شد

دنیای اقتصاد: ماه   هاست که پلتفرم   های توزیع دارو در انتظار ارائه دستورالعملی 
دقیق برای نحــوه فعالیت خود هســتند و با تکــرار تعلل وزارت بهداشــت و انجمن 
داروسازان، در نهایت معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری به ماجرا ورود کرد و 

طرح پیشنهادی خودش را در این زمینه ارائه کرد. 
این دو نهاد از سال گذشته با برگزاری جلســات متعددی بارها مخالفت خود 
را با توزیع دارو از طریق پلتفرم   ها اعلام کرده   اند و مهلت   های داده شــده توسط 

معاونت علمی ریاســت جمهــوری هم چندان اثربخش نبوده اســت. در ســال 
1401 هیات وزیران در تبصره 2 ماده ۸ آیین   نامه حمایت از تولید دانش   بنیان و 
اشتغال   آفرینی در حوزه سلامت، وزارت بهداشت و انجمن داروسازان را موظف 
کرد تا با همکاری با وزارت ارتباطات و در مدت دو ماه دستورالعمل توزیع دارو از 
طریق کسب و کارهای اینرنتی را ابلاغ کنند. بعد از آن معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری، یک بار در اواخر خرداد ماه امسال با مهلت دو هفته   ای و یک بار 
دیگر در مرداد ماه امسال با مهلت چهار ماهه مهلت دوهفته   ای از وزارت بهداشت 
و انجمن داروســازان خواســت تا دســتورالعمل توزیع دارو از طریق سکوهای 

اینرنتی را ابلاغ کنند.
مخالفت مکرر انجمن داروسازان و وزارت بهداشت با توزیع دارو توسط پلتفرم   ها 
به تشــکیل جلســات متعدد بین انجمن داروسازان و ســکوهای اینرنتی توزیع 
دارو منجر شــد، اما به نتیجه مشــخص و راهگشــایی نرســید. در نهایت معاونت 

علمی و فناوری رئیس   جمهــور با ورود به اصل 90 کمیســیون مجلس و تهدید به 
شکایت قضایی، جلسه دیگری را در 20 آذرماه تشکیل داد و در این جلسه انجمن 
داروســازان فرصت یک ماهه دیگری دریافت کردند که البته باز هم دستورالعمل 
موردنیاز را برای توزیع دارو در سکوهای اینرنتی توزیع دارو ارائه ندادند. به این 
ترتیب معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری خود بــه این موضوع ورود کرده 
و تصمیم گرفته اســت تا طرحی را برای توزیع دارو از طریق ســکوهای اینرنتی 
پیش   نویس کــرده و به معاون اول رئیس   جمهور پیشــنهاد دهــد. هر چند انجمن 
داروســازان و وزارت بهداشــت، غیرقانونی بودن توزیع دارو از طریق ســکوهای 
اینرنتی را مهم ترین دلیل مخالفت خود اعلام کرده   اند، اما معاونت علمی و فناوری 
ریاســت جمهوری در نامه   ای که به معــاون اول رئیس   جمهور زده اســت؛ نه تنها 
غیرقانونی بودن مصوبه توزیع اینرنتــی دارو را رد کرده، بلکه آن را مطابق قوانین 

و مصوبات دولت و مجلس دانسته است.

 پلیس فتا به کسب و کارهای فعال 
در اتوماسیون چارگون هشدار داد

دنیای اقتصــاد: در روزهای اخیــر پلیس فتــا با ارســال پیامکی به 
کسب وکارهای فعال در اتوماسیون اداری چارگون هشدار داده است 
تا در اسرع وقت اینرنت این سیستم را قطع کنند. ظاهرا این هشدار 
به دلیل کشف آسیب      پذیری بحرانی در سیستم اتوماسیون اداری بومی 
چارگون، داده شده است.  به این ترتیب پلیس فتا از این کسب وکارها 
خواسته اســت تا برای دریافت ابزار رفع آســیب   پذیری و عضویت در 
کانال پلیس فتا در پیام   رسان ایتا به آی دی fata6710 مراجعه کنند. 
در این پیامک آمده است: »با توجه به آسیب   پذیری بحرانی کشف   شده 
در سیســتم اتوماســیون اداری بومی چارگون، ضروری است به قید 
فوریت نسبت به قطع و جداسازی سیستم اتوماسیون از بسر اینرنت 
اقدام شود. برای دریافت ابزار رفع آســیب   پذیری و عضویت در کانال 

پلیس فتا در پیام   رسان ایتا به آی دی fata6710 مراجعه کنید.«

با ابلاغ دســتورالعمل بانک مرکزی به 
بانک هــا درباره فعالیــت شرکت های 
تســهیلات   یار )لندتک(، پرداخت تسهیلات در تعدادی از این 
شرکت ها متوقف و در ســایر لندتک      ها نیز با مشکلاتی مواجه 
شــده اســت. در شرایطی که درآمد پرداخت   یارهــا تحت تاثیر 
این بخشنامه، به صفر رســیده یا کم شده اســت؛ فعالان این 
صنعت چشــم انتظار نتیجه جلســه امروز با مســوولان بانک 
مرکزی هســتند تا تکلیف آنها برای پرداخت وام خرد مشخص 
شود؛ تطبیق دستورالعمل با واقعیت صنعت یا الزام لندتک      ها 

به تمکین؟
مهدی فاطمیــان، رئیــس انجمــن فین      تــک، در گفت وگو 
با »دنیای اقتصــاد« از جلســه ایــن انجمن و فعــالان صنعت 
با بانک مرکــزی دربــاره تعیین تکلیف دســتورالعمل فعالیت 
تســهیلات            یارها خبر داد و گفت: »انجمن فین   تک تمام تلاش 
خــود را می کند تا پیش از آغاز ســال جدیــد اختلافات درباره 
بخشــنامه بانک مرکزی حل و فصل و اصلاحــات لازم اعمال 

شود.«
بانــک مرکزی الزامــات ناظر بر نحــوه همــکاری بانک ها با 
شرکت های پرداخت   یار را در 15 دی ماه سال جاری ابلاغ کرد. 
این آیین      نامه، صدای اعراض فعالان صنعت لندتک را بلند کرد 
تا جایی که انجمن فین   تک در بیانیه      ای خواستار اصلاح آن شد. 
این انجمن، دســتورالعمل بانک مرکزی را خطری برای حیات 
تسهیلات      یارها و توقف ارائه خدمات در این شرکت ها دانست.

از نظر فعــالان صنعــت لندتک نیز به رســمیت نشــناختن 
تسهیلات      یارها، تعیین نکردن منبع درآمد و کارمزد و ممنوعیت 
واریز اقساط تسهیلات به حساب لندتک   ها، ایرادات اصلی این 

آیین      نامه هستند که باید اصلاح شوند.

دلایل مخالفت با بخشنامه بانک مرکزی  
طبق بخشــنامه بانک مرکزی، بانک ها مجــاز به واریز وجه 
تسهیلات اعطایی به حساب تسهیلات   یار نیستند و باید آن را 
مستقیم به حساب تامین   کننده کالا و خدمات واریز کنند. به 
اعتقاد لندتکی      ها، زمانی که تسهیلات   یارها درآمدی از محل 
پرداخت تسهیلات نداشته باشند، ادامه فعالیت آنها با مشکل 

مواجه خواهد شد.
در این زمینه مدیرعامل »قسطا« با اشــاره به مشکلاتی که 
ممنوعیت واریز اقساط وام برای تسهیلات   یارها ایجاد می کند، 
به »دنیای اقتصاد« توضیح می دهد: »صنف لندتک   ها به فکر 
دغدغه بانک مرکزی مبنی بر مدیریت نقدینگی و عدم رسوب 
پول در لندتک   ها بوده و بــا خودتنظیم   گری راه   حلی برای آن 
پیدا کــرده بودیم؛ به این صورت که حســاب مــورد نظر برای 
پرداخت تسهیلات، حساب لندتک باشد، اما موجودی حساب 
برای لندتک قابل برداشت نباشــد تا بانک بتواند بر این روند 
نظارت کند. این موضوع از جهت اطمینان لندتک از دریافت 

کالای با اصالت توسط مشری مهم است.«
همچنیــن در حالی که فعــالان صنعت لندتک خواســتار 
پرداخت کارمزد به تسهیلات      یارها هســتند، بانک مرکزی به 
بانک ها تکلیف کرده است تا در صورت اخذ کارمزد از مشری 
توسط تســهیلات   یار، از ادامه همکاری با آن خودداری کند. 
به عبارت دیگر، دریافت کارمزد برای لندتک      ها ممنوع شــده 

است.
در ادامــه اعراض      هــا بــه دســتورالعمل بانــک مرکــزی، 

کمیسیون نوآوری اتاق تهران نیز در نهمین جلسه 
خود، خواستار تعلیق این بخشــنامه شد. پویان 
عطاآبادی، نماینده آبانک، در این جلســه مطرح 
کرد که »این بخشــنامه، خلاقیت را از نئوبانک ها 
می گیرد و آنهــا را به بانک عامل وابســته می کند 
و همچنین از سرعت رشــد نئوبانک هــا در ایران 
می   کاهد.« به اعتقــاد او، پیروی از مســیر بانک 
عامل، فعالیت را برای نئوبانک ها سخت می کند؛ 
بنابراین بایــد راه   حلی برای خــروج لندتک   ها از 

حالت بن   بست پیدا کنیم. 
فرزانه شاهکویی، نماینده دیجی   پی، نیز حجم 
تســهیلات لندتک   ها در دو یا سه ســال گذشته 
نســبت به کل تســهیلات خــرد شــبکه بانکی را 
یک   دهم درصد اعلام و از اینکه این یک      دهم درصد 

رگوله خواهد شد، تعجب می کند.

توقف یــا محدودیت پرداخت تســهیلات   
لندتکی

علاوه بر این، محمدرضا آشتیانی، مدیرعامل قسطا، معتقد 
است که پس از انتشار بخشنامه بانک مرکزی، هیچ فرصتی 
برای تطبیــق با این دســتورالعمل به لندتک   ها داده نشــده 
اســت. او در ادامه به »دنیای اقتصاد« می   گوید: »بانک آینده 
اعلام کرد تا زمان تطبیق با دستورالعمل، پرداخت تسهیلات 

متوقف شود.«
طبــق گفتــه مدیرعامل قســطا، در حــال حاضر بــا ابلاغ 
دستورالعمل بانک مرکزی، شرکت های لندتکی دو وضعیت 
دارند؛ توقف کامل پرداخت تسهیلات در تعدادی از لندتک   ها 
یا محدودیت ارائه این سرویس در ســایر تسهیلات   یارها. او با 
بیان این مطلب ادامه داد: »قسطا و لندتک   هایی که پرداخت 
تســهیلات در آنها متوقف شــده، بــا اینکه هزینه   هــای آنها 

پابرجاست، همچنان هیچ درآمدی ندارند.«
آشــتیانی با بیان اینکه به لندتک      ها وعده اصلاح بخشنامه 
داده شــده اســت، بیان کرد: »این روزها در حال تغییر مدل 
پرداخت تســهیلات در قســطا هســتیم تا بتوانیم زودتر این 
سرویس را فعال کنیم. به این دلیل که بیشــر از این متضرر 
نشویم، باید مدل پرداخت تســهیلات را تغییر بدهیم. تغییر 
مدل به ما ضربه نمی   زند، اما از آنجا که ممکن است اصلاحات 

آیین   نامه زمان بر شود، نمی توانیم منتظر بمانیم.«
او بــا بیان اینکــه به   زودی ثبت ســفارش   های قســطا برای 
دریافت تســهیلات فعال می شــود، گفــت: »علاوه بــر این، 
در حــال پیگیــری اصلاحــات بخشــنامه هم هســتیم. اگر 
دســتورالعمل بانک مرکزی مطابق خواســته فعالان صنعت 
لندتک اصلاح شــود، خیلی راحت می توانیــم به مدل قبلی 

برگردیم و مشکلی برای ما ایجاد نمی شود.«
مدیرعامل قســطا در ادامه به تشریح مزیت   های لندتک   ها 
برای مردم در مقایســه با قســطی   فروش ها پرداخت و تصریح 
کرد: »شفافیت روند پرداخت اعتبار در لندتک   ها، تمرکززدایی 
از منابع بانکی، افزایش ضریب نفوذ وام لندتک   ها در مناطق 
محروم و کم   برخوردار از جمله مزیت   های تسهیلات      یار   ها برای 
جامعه است. همچنین بررسی   ها نشــان می دهد که ضریب 
نفوذ وام   های لندتکی نسبت به تســهیلات بانکی در مناطق 
محروم و کم   برخــوردار به   ترتیــب تا 50 و 100 درصد بیشــر 

اســت.« او با بیان آمارهایی درباره تاثیرگــذاری لندتک   ها بر 
عدالت اجتماعی و فراگیری مالــی، بیان کرد: »علاوه بر این، 
۷0 درصد از مشــریان قســطا بدون رتبه اعتباری، موفق به 
دریافت تســهیلات شــدند که با این شرایط نمی توانستند از 
نظام بانکی وام بگیرند؛ بنابراین کم رونق    شدن این صنعت به 

ضرر مردم است.«
مهدی فاطمیان، رئیس انجمن فین   تک، نیز در گفت وگو با 
»دنیای اقتصاد« از جلسه این انجمن و فعالان صنعت با بانک 
مرکزی خبر داد و گفت: »نهادهای مختلفی از کمیته اقتصاد 
دیجیتال مجلس تا وزارت اقتصاد برای اصلاح بخشنامه بانک 
مرکزی پیشنهادهایی ارسال کردند، اما تاکنون نه اصلاحات 
اعمال شده و نه سند جدیدی تدوین شده است.« او ادامه داد: 
»انجمن فین   تک تمام تلاش خود را می کند تا پیش از آغاز سال 
جدید، اختلافات درباره بخشــنامه بانک مرکزی حل و فصل 
و اصلاحات اعمال شود. همچنین ســعی ما در جلسات این 
است که پیگیری      های مرتبط با دستورالعمل از معاونت نظارت 
بانک مرکزی خارج شــود و برعهده معاونت فناوری   های نوین 

این بانک قرار بگیرد.«
طبق گفته فاطمیان، بانک های عامل برخی تسهیلات      یارها، 
تزریق منابع به آنها را متوقف کرده      اند. او با بیان این مطلب در 
ادامه ابــراز امیدواری کرد که اصلاحات اعمال خواهد شــد و 
گفت: »تعامل ما با بانک مرکزی در این زمینه نشان می دهد که 
بانک مرکزی هم با اصلاحات موافق است؛ اما با توجه به اینکه 
بانک مرکزی، مقداری در رفع محدودیت ها تعلل دارد، زمان 
اصلاحات برای ما و صنعت مهم اســت که باید این اصلاحات 

سریع      تر انجام شود.«

لزوم توسعه و ریل   گذاری همزمان  
لندتک   ها در ایران عمر طولانی ندارند و یک صنعت نوپا 
محسوب می      شوند؛ بنابراین در شرایطی که این شرکت ها 
در حال رشــد و شــکوفایی هســتند، فعالان این صنعت، 
بخشــنامه بانک مرکزی را مانعی در این مســیر می   دانند. 
به اعتقاد آنها، لندتک    ها برای توســعه عدالت اقتصادی و 

فراگیری ملی موثر هستند. البته 
یکی از انتقادات       به لندتک      ها این است 

که کارمزد بالایی از مشــریان خود نســبت 
به بانک ها دریافــت می کنند. اما در شرایطــی که تقویت 
فعالیــت لندتک      هــا در فراگیــری مالی و توســعه اقتصاد 
دیجیتــال کمک      کننده خواهد بود؛ لازم اســت تا رگولاتور 
با همفکــری فعالان ایــن صنعــت، در کنار تعریــف منبع 
درآمد برای لندتک   ها و تعیین کارمزد مناســب برای وام در 
بسر تسهیلات   یارها، در جهت رشــد و رفع موانع آنها قدم 
بردارد. محمدصــادق آزادانی، رئیس کمیســیون لندتک 
ســازمان نصر تهران نیز در این بــاره بــه »دنیای اقتصاد« 
می   گوید: »کمیسیون لندتک سازمان نصر هم برای پوشش 
دغدغه   های رگولاتــور و جلوگیری از ضرر کســب و کارها، 
یک   سری پیشــنهادها به بانک مرکزی ارســال کرده است 
که منتظر جواب هستیم تا به یک چارچوب مشخص برای 

کارمزد تسهیلات   یارها برسیم.«
او مهم ترین مساله فعلی لندتک   ها را زمان اعمال اصلاحات 
و تعیین تکلیف بخشنامه فعالیت تسهیلات   یارها بیان می کند 
و می   گوید: »برخلاف طــرح صحبت   هایی مبنــی بر تعطیلی 
لندتک   ها با بخشــنامه بانک مرکزی، در جلسات برگزار شده 
با بانک مرکزی، مشــخص شــد که ایــن نهاد قصــد تعطیلی 
کسب وکارهای لندتک را ندارد. اما لازم بود تا رگولاتور پیش از 
انتشار بخشنامه، با فعالان صنعت مشورت و دغدغه   های آنها 

را هم لحاظ می   کرد.«
با این همه مهــدی فاطمیــان، رئیس انجمــن فین   تک، 
جلســات با رگولاتــور درباره سرنوشــت بخشــنامه فعالیت 
تســهیلات      یارها را مثبت ارزیابی می کند و معتقد است که 
با توجه به نامه   های ارســالی از ســمت نهادهــای مختلف، 
رویکرد معاون نظارت بانک مرکزی نســبت به درخواست   ها 
مثبت است. در این شرایط، باید منتظر ماند تا نتیجه جلسه 
امروز لندتکی   ها با مسوولان بانک مرکزی مشخص شود که 
آیا رضایت بانک مرکزی و لندتکی   هــا را جلب کرده و به یک 

اتفاق   نظر رسیده      اند یا خیر؟

 وضعیت تسهیلات      یارها پس از جلسه
 با بانک مرکزی چه می شود؟

تعیین تکلیف پرداخت 
تسهیلات در لندتک   ها
یک فعال لندتکی: در دو یا سه سال گذشته حجم تسهیلات لندتک   ها 

نسبت به کل تسهیلات خرد شبکه بانکی، یک   دهم درصد بوده و رگوله 
شدن این میزان کم، عجیب است

دستورالعمل حفاظت از حریم خصوصی کاربران
 طفل شش ماهه مرکز ملی فضای مجازی

لایحه حفاظت از داده   های شــخصی،  تقریبا از ســال 1۳9۷ به یکی 
از موضوعات محــوری در اخبار مربــوط به وزارت ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات تبدیل شــده است. اواســط دی ماه،  در آخرین اخبار مربوط 
به این لایحه وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از تکمیل روند بررســی 
لایحه حفاظت از داده   های شخصی در دولت و ارسال آن تا پایان سال 
به مجلس خبر داد. با این حال،  رئیس مرکز ملی فضای مجازی،  در 2۷ 
دی   ماه به طــور ناگهانی و بدون پیش   زمینه قبلی دســتورالعملی برای 
حفاظت از داده   های کاربــران ابلاغ کرد. این دســتورالعمل،  الزامات 
متعددی برای پلتفرم   ها و به طورکلی ارائه   دهندگان خدمات اینرنتی در 
نظر گرفته است،  اما در رابطه با چگونگی اجرای این الزامات،  ابهامات 
و چالش   هــای زیادی وجود دارد که در این نوشــتار بــه اختصار به آنها 

اشاره می   کنیم. 
دســتورالعمل موردبحــث بــه طور کلــی پنــج تکلیف اصلــی برای 
ارائه   دهنــدگان خدمــات اینرنتــی تعییــن کــرده،  اما نه تنهــا برای 
واژگان اصلــی مثل پــردازش و داده   هــای مرتبط با کاربــران تعریفی 
ارائه نشــده،  بلکه تعیین ضوابط برخی از این تکالیف مثل رمزنگاری،  
به دستورالعمل   های بعدی )که قرار اســت توسط تنظیم   گران بخشی 
مشخص شود( موکول شده است. نخستین تکلیف مشخص شده در این 
دستورالعمل این است که سامانه   ها و سکوهای فضای مجازی در رابطه 
با داده   هایی که جمع   آوری می   کنند به کاربــران اطلاع دهند و رضایت 

آنها را برای جمع   آوری و پردازش جلب کنند.
اگرچه اصل کســب رضایــت برای جمــع   آوری و پــردازش داده   های 
شخصی در بسیاری از کشورهای جهان پذیرفته شده است،  اما این اصل 
به طور معمول در قوانینی مثل مقررات عمومی حفاظت از داده    
اتحادیه اروپا )GDPR( استثنائات متعددی دارد،  از جمله 
اینکه برای پردازش داده   هایی که قبلا در فضای عمومی 
منتشر شده   اند و در دسرس همگان قرار دارند،  نیازی 
به دریافت رضایت نیست و صرفا باید به شخص موضوع 
داده اطلاع   رسانی شود )مادهGDPR14  (. یا در مواردی 
که پردازش داده برای اجرای قرارداد یا نفع حیاتی کاربر 
یا دیگران ضرورت دارد،  دریافت رضایت ضروری نیست 
)ماده GDPR ۶(.  در دســتورالعمل موردبحث به این موارد 
استثنا توجه نشده است که درعمل فقط باعث محدود شدن 
فعالیت سکوها،  توانایی آنها برای نوآوری و توسعه خدمات برمبنای 

تحلیل داده می   شود.
افزون بر این،  تصمیم   گیری درخصوص رضایت یا عدم   رضایت 
بــه پــردازش داده از طــرف کاربر تا حــد زیادی به »شــناخت 
پردازشــگران داده« و »افــرادی که بــه طور ثانویه بــه داده   ها 
دسرســی پیدا می   کنند«،  بســتگی دارد؛ اما این موارد جزو 
اطلاعاتی که ارائه   دهنــدگان خدمات باید بــه اطلاع کاربر 
برسانند،  ذکر نشده و درخصوص تبادل و به اشراک   گذاری 
داده نیز حکمی در دســتورالعمل وجود ندارد. به این ترتیب 
مشخص نیست بدون این اطلاعات چگونه کاربران می توانند 
درخصــوص جمــع   آوری و پــردازش داده   های شــخصی خود 
تصمیم   گیری کننــد. در تبصره 2 بند 1 دســتورالعمل نیز گفته 
شده است که ســکوها باید ظرف مدت ســه ماه رضایت کاربران را 
نسبت به داده   هایی که پیش از این جمع   آوری و ذخیره   سازی کرده   اند 
دریافت کنند. البته مشخص نیست در صورتی که کاربران درباره    این 
داده   ها تعیین تکلیف نکنند،  )به طور مثال به ایمیلی که از طرف سکوها 
ارسال می   شود و شرایط جمع آوری و پردازش داده را مشخص می   کند،  
پاسخ ندهند( سکوها می توانند از این داده   ها اســتفاده کنند یا خیر. 
این نواقص و ابهامات موجود در دســتورالعمل،  در شرایطی که نظارت 
بر اجرای آن به تنظیم   گران بخشی متعدد واگذار شده است،  می تواند 
باعث ایجاد رویه   های متناقض و اعمال احکام غیرمنصفانه نســبت به 

سکوها شود.
یکی دیگر از احکام دستورالعمل این اســت که سکوها،  داده   هایی 
را که کاربران درخواســت حذف آنهــا را دارند،  بلافاصلــه امحا کنند. 
این موضــوع که اغلــب در ادبیات این حــوزه با عنوان حق فراموشــی 
مطرح می   شــود،  با محدودیت   های متعددی روبه رو اســت. در عمل،  
ارائه دهنــدگان خدمات،  برمبنــای داده   هایی کــه از کاربران دریافت 
می   کنند،  سرمایه   گذاری   های کلانی انجــام می   دهند و الگوریتم   های 
مختلف را طراحی و اجرا می   کنند. حــذف داده   ها می تواند به عملکرد 
کسب   وکارها آسیب قابل   توجهی برســاند و حتی با منافع و حقوق سایر 
کاربران در تعارض باشد. دســتورالعمل موردبحث بدون درنظر گرفتن 
این استثنائات و محدودیت   ها،  صرفا سکوها را ملزم به حذف داده   های 
کاربران مبتنی بر درخواست آنان کرده است. همچنین اعمال این حکم 
باید نسبت به داده   های شخصی کاربران باشــد،  در حالی که در متن 
دستورالعمل گفته شده است »داده   های مرتبط از قبیل حذف حساب    
کاربری،  تمام یا بخشــی از داده   های مرتبط با فعالیت آنان در سامانه 
و سکو« که با تفسیر موســع می تواند تمامی داده   های جمع آوری شده 

توسط سکوها را دربر گیرد.  
یکی از ســوالات اصلی درخصوص اجرای این دستورالعمل نیز این 
اســت که اگر تنظیم   گران بخشــی درخصــوص رعایت یــا عدم رعایت 
مقررات توسط ارائه   دهندگان خدمات،  اختلاف   نظر    داشته باشند،  چه 
باید کرد؟ درحال حاضر کسب   وکارهای اینرنتی مجبورند از نهادهای 
مختلفی مجوز دریافت کنند و واگذار کردن نظارت بر انجام تکالیفی که 
با ابهامات پیش   گفته روبه رو است،  زمینه    اختلاف   نظر بین تنظیم   گران 
متعدد حوزه فضای مجازی و سردرگمی بیشر کســب   وکارها را فراهم 
می   کند. از طرف دیگر،  نظارت مســتقیم مرکز ملــی فضای مجازی بر 
اجرای این دستورالعمل نیز به منزله ورود در امور تنظیم   گری و عدول از 

وظایف و اختیارات مشخص شده برای این نهاد است.
نباید از نظر دور داشت که نظارت بر اجرای مقررات مرتبط با حفاظت 
از داده   های شخصی در هیچ کشوری به سادگی امکان   پذیر نشده است 
چه اینکه معمولا نظارت   های پسینی پرهزینه و دشوار هستند. بااین حال 
سازوکار اجرای تکالیف مقرر شده در این دستورالعمل و نظارت بر فعالیت 
ارائه   دهندگان خدمات،  غیرشــفاف و به   خاطر تشــتت نهادهای درگیر 
ناکارآمد اســت. درعین حال جلوگیری از اســتمرار ارائــه خدمات که به 
عنوان یکی از ضمانت اجراهای الزامات ذکر شده،  می تواند به آسانی مانع 
عملکرد سکوها و سامانه   های فضای مجازی توسط تنظیم   گران بخشی 
شود. درنهایت باید گفت دســتورالعمل ابلاغ شده بســیاری از حقوق و 
تکالیف مرتبط با حفاظت از داده   های شخصی را پوشش نداده و همچنان 
خلأ قانونی در این حوزه پابرجاســت؛ به طور مثال،  به حق دسرســی و 
اصلاح داده   های شــخصی و حق انتقال داده   ها پرداخته نشــده است. 
همچنین این دســتورالعمل تفاوتی بین مسوولیت   های کسب   وکارهای 
کوچــک،  متوســط و بــزرگ قائل نشــده و بــرای همه مســوولیت   های 
یکسان درنظر گرفته است که می تواند آسیب   های جبران   ناپذیری برای 
کســب   وکارهای اینرنتی به همراه داشته باشد. شــتاب   زدگی در ابلاغ 
دستورالعملی که نقص   ها و ابهامات زیادی دارد می تواند نتایج زیان   باری 

برای کسب   وکارها و کاربران به همراه داشته باشد.
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آگهی مزایده عمومی ۱۴۰۲/۲ 
فروش اموال مازاد بانک صادرات ایران - مدیریت شعب استان فارس

بانک صادرات ایران - مدیریت شـعب اسـتان فارسدرنظرداردتعدادهفتدسـتگاهخودرویسـواریودودسـتگاهوانت
نیسـاندوکابیـن،مـازادبـرنیـازخـودرابـهشـرحجـدولذیـلازطریـقمزایدهعمومیبهفروشرسـاند.متقاضیـانمیتواننداز
روزیکشـنبهمـورخ1402/12/13لغایـتپنجشـنبهمـورخ1402/12/17جهـتاخـذاسـنادمزایـدهومطالعهمدارك،همچنین
بازدیدازخودروهایمذکور،بهدایرهتدارکاتمدیریتشـعباسـتانفارسواقعدر:شـهرشـیراز-خیابانپیروزی-نبشکوچه
5-طبقههمکفمراجعهنمایند.متقاضیانبایسـتیاسـنادمزایدهوپاکتحاویپیشـنهاداتخریدخودراتاقبلازپایانوقت
اداریروزپنجشـنبهمورخ1402/12/24بهحوزهحراسـتاینمدیریتبهنشـانی:شـیراز-بلوارزند-سـاختمانمرکزیبانک
صادرات–مدیریتشـعباسـتانفارستحویلورسـیداخذنمایند.جلسـهگشـایشپاکاتپیشـنهادیشـرکتکنندگان،روز
شـنبهمورخ1402/12/26راسسـاعت9صبحدرطبقهپنجمسـاختمانمرکزیباحضورمسـئولینذیربطبرگزارمیگردد.
حضورشـرکتکنندگاندرمزایده،درجلسـهگشـایشپاکاتاختیاریومنوطبهارائهرسـیدتسـلیمپاکاتبهبانکمیباشـد.

توضیحات و شرایط:
1-واریـزمبلـغ1/000/000ریـالبـهشـمارهحسـاب0108131074009بـهنـامدایـرهتـدارکاتاسـتانفـارسجهـت

خریـداسـنادشـرکتدرمزایـده.
2-میـزانمبلـغسـپردهتودیعـیجهـتشـرکتدرمزایـدهعمومـیبـهمیـزان10درصـدقیمـتکارشناسـیبـهصـورت

چـکبانکـیدروجـهدایـرهتـدارکاتبانـکصـادراتاسـتانفـارس.
3-مطالعهمدارك،سوابقوبازدیدقبلازشرکتدرمزایدهعمومیبرایتمامیشرکتکنندگانضروریاست.

4-بانـکدرردیـاقبـولیـکیـاتمامـیپیشـنهاداتخریـدیـاابطـالمزایـدهمجـازومختـاراسـتومتقاضـیحـق
هیچگونهادعایااعتراضینخواهدداشت.

5-حداکثـرزمـانارائـهپیشـنهادات1402/12/24مـیباشـد.بـهپیشـنهاداتارائـهشـدهپـسازموعـدمقـررترتیباثری
دادهنخواهدشـد.

قیمت پایه کارشناسى (مبلغ به ریال)سال ساخت سرى پلاك شماره انتظامى نام خودروردیف

13932/150/000/000ایران 1293 ص 821پژو پارس1

13932/050/000/000ایران 1293 ص 841پژو پارس2

13932/150/000/000ایران 1293 ص 863پژو پارس3

13932/100/000/000ایران 1293 ص 835پژو پارس4

13901/900/000/000ایران 4463 ن 766پژو پارس5

13922/000/000/000ایران 1293 ص 844پژو 405 جى ال ایکس6

13892/150/000/000ایران 5563 ن 127زانتیا7

13907/400/000/000ایران 8163 ه 122وانت نیسان پیکاپ دو کابین8

13928/500/000/000ایران 9863 ه 437وانت نیسان پیکاپ دو کابین9

گروه بانک و بیمــه: فرآیند هوشمند ســازی در 
کشورهای دیگر نشان می دهد که چنین رخدادی 
می توانــد بــه افزایش کیفــت خدمت رســانی به 
مشتریان، کنترل بهتر هزینه   های سازمان، مدیریت 
درست منابع و شناسایی بهتر فعالیت   های مجرمانه 
منجر شود. در نتیجه این گزارش به دنبال آن است 
که به این سوال پاســخ دهد که چه عواملی موانع 
رشد هوشمندسازی نظام بانکی در کشور هستند؟

 مزایای حرکت به سمت بانکداری هوشمند  
حضور تکنولــوژی در زندگی انســانی تغییرات 
گسترده   ای را ایجاد کرده که منجر به آسان   تر شدن 
و افزایش سرعت انجام کارها شــده است. درحال 
حاضر میــزان دسترســی افراد به خدمــات بانکی 
رقمی در حدود 76 درصد است که 71 درصد از این 
جمعیت را افراد حاضر کشــورهای درحال توسعه 
شــکل می دهند. این رقــم در حوالی ســال های 
2010 چیــزی در حدود 50 درصد بوده اســت که 
بخش زیادی از آن را جمعیت کشورهای توسعه یافته 
شــکل داده بــود. این مســاله نشــان می دهد که 
هوشمندســازی و دیجیتالی شــدن در کشــورها 
چه تاثیر مثبتی بر اســتفاده افراد از خدمات مالی 
به خصــوص در کشــورهای در حال توســعه دارد. 
نکته جالب اینجاست که این سطح از دسترسی در 
کشورهای توسعه یافته همواره بسیار بالا بوده است. 
برای مثال در ژاپن، ســطح دسترســی به خدمات 
مالی در سال 2011 حدود 96 درصد بوده که این 
عدد در ســال 2021 به 98 درصد رســید. یا مثال 
دیگر هلند است که در سال 2011 سطح دسترسی 
افراد به خدمات مالی حدود 98 درصد بوده که در 
2021 به صد درصد رسیده است. قطعا نمی توان 
گفت که افزایش سطح دسترسی به خدمات مالی 
تماما مرهون هوشمندســازی بوده اســت اما این 
موضوع قطعا تاثیر بســزایی در ســطح دسترسی 
داشته است. از طرف دیگر هوشمندسازی موجب 
شــده که ارتباط ارائه دهندگان خدمــات پولی و 
مالی با مشــتریان خود به شــدت بهبود داشــته 
باشد. با اســتقبال از دیجیتالی شــدن، بانک ها 
می توانند کیفیــت ارائه خدمات به مشــتریان را 
افزایش دهند. این امر موجب راحتی مشتریان در 
استفاده از خدمات مالی خواهد شد. و در کنار آن به 
صرفه جویی در زمان هم کمک می کند. دیجیتالی 
شدن خطای انسانی را در راهنمایی و ارائه خدمات 
به مشتری کاهش می دهد که در نتیجه وفاداری 
مشتری افزایش خواهد داشت. بانکداری آنلاین 

همچنین موجب شــده که مشــتریان به بانک ها 
دسترسی شبانه روزی داشته باشند.

هوشمندســازی و دیجیتالی شــدن همچنین 
به افزایش رقابــت در ارائه خدمــات بانکی منجر 
می شود. با افزایش سطح دسترسی افراد به کمک 
دیجیتالی شدن، جذب مشتریان راحت   تر خواهد 
بود. قطعا مردم به سمت بانک هایی جذب خواهند 
شد که خدمات را با سرعت و کیفیت بالاتری ارائه 
خواهند داد و به این شــکل گسیل مردم به سمت 

بانک های دیجیتالی خواهد بود. 
با توجــه بــه تمــام مزایایی کــه بیان شــد، به 
نظر می رســد بانک ها بــه سرعت باید به ســمت 
هوشمندســازی حرکت کنند، اما این طور که در 
ایران به نظر می   رســد، سرعت دیجیتالی شدن و 
نوآوری بانک ها به شدت کمتر از نمونه   های غربی 
و حتی شرقی اســت. در نتیجه این ســوال پیش 
می   آید که چه چیزی موجب کاهش سرعت حرکت 

به سمت دیجیتالی شدن شده است؟

 موانع هوشمند سازی بانک ها در ایران  
در دهمیــن همایــش ســالانه بانکــداری 
الکترونیک و نظام   های پرداخت، یکی از مقالات 
جذاب در حوزه بانکداری با عنوان »شناســایی 
و اولویت    بنــدی موانــع پیاده ســازی بانکداری 
هوشمند« نوشته »فاطمه زهرا رجبی کفشگر« ارائه 
شده است. نگارنده در این پژوهش تلاش کرده تا 
ضمن ارائه چارچوبی مشــخص برای شناسایی 
موانع بانکداری هوشمند، موانع شناسایی شده 
را غربالگری و بومی   ســازی    کند تا متناســب با 
الزامات و فضای حاکم بر کسب و کار بانکداری 
نهایی شــده و ســپس تعیین اهمیت شــوند تا 
بتوان با توجه به اولویتشان به مدیریت اثربخش 
و متمرکزتــر آنها پرداخت. بر اســاس یافته   های 
پژوهش، مهم ترین دســته اصلی موانع حرکت 
به   ســوی بانکداری هوشــمند را می توان موانع 
راهبردی، مدیریتی و برون   ســازمانی برشــمرد. 
همچنین در بین تمامی زیرشاخص   های پژوهش، 

زیرشاخص   های حمایت مدیریت ارشد، راهبرد 
دیجیتالی سازی و مدل کســب و کار از بالاترین 
اهمیت برخــوردار بودنــد. این پژوهش نشــان 
می دهد بسیاری از مدیران ارشد بانک ها اطلاع 
دقیقی از مزایای کامل حرکت به   سوی بانکداری 
هوشــمند ندارند و این خود عامــل مهمی برای 
عدم تســهیل پیاده ســازی بانکداری هوشمند 
است. در این راســتا برگزاری جلسات آموزشی و 
توجیهی برای مدیران ارشد بانکی کشور در کنار 
ارائه مشاوره مســتمر به این مدیران در خصوص 
منافع حاصل از حرکت به   سوی هوشمندسازی 
بانکداری راهکار موثری است. همچنین راهبرد 
دیجیتال دربرگیرنده تحلیل محیطی )نقاط قوت، 
ضعف، فرصت هــا و تهدیدها (، تعییــن موقعیت 
رقابتی، تدویــن ارکان )چشــم   انداز، ماموریت و 
ارزش   ها (، راهبردها، اهداف راهبردی، برنامه   های 
عملیاتی و شــاخص   های کلیدی عملکرد اهداف 
راهبردی دیجیتال سازمان است. راهبرد دیجیتال 

با درنظرگرفتن نقشــه راهی برای تحول ســازمان 
به   صورت سیستماتیک وضعیت ســازمان را رصد 
کرده و نقشه راه آینده سازمان را در جهت افزایش 
سطح رقابت   پذیری و در نهایت بقا، رشد و سودآوری 
ســازمان ترســیم می کند. بدون داشــتن راهبرد 
دیجیتال امکان حرکت اثربخش و کارآ به ســوی 
بانکداری هوشــمند وجود ندارد. ایــن راهبرد در 
مراحل دیگر ایــن حرکت همچــون تدوین مدل 
کسب وکار، تغییر فرآیندها، ارتقای زیرساخت   ها، 
جذب نیروی انســانی و... نیز اثرگذار است و جزو 
کلیدی   تریــن گام   های هوشمندســازی بانک ها 
محســوب می شــود. بــه ایــن منظور پیشــنهاد 
می شــود از تیم خبره که دارای سوابق درخشانی 
در برنامه   ریزی اســتراتژیک فنــاوری اطلاعات و 
دیجیتال   ســازی بــوده و آشــنایی قابل توجهی با 
صنعت بانکــداری دارند، به   منظور تدوین ســند 
راهبردی دیجیتال   سازی استفاده شود. مدل   های 
کسب و کار بانک ها در بانکداری سنتی در محوریت 
مشــخص و ثابتی قــرار داشــتند؛ امــا بانکداری 
هوشــمند زنجیره ارزش ســنتی بانک ها را بر هم 
زده و نقش ســنتی بانکداری را در معرض تهدید و 
تغییر قرار داده است. به این منظور ضروری است 
که بانک ها اقدام به طراحی یک مدل کسب و کار و 
زنجیره ارزش خدمات متناسب با فضای کسب وکار 
صنعت خود در کشور و همچنین خروجی   هایی که 
در ســند راهبردی خود به آن دست یافتند )اعم از 
تحلیل درونی و محیطی، موقعیت رقابتی بانک و 
راهبردها و اهداف راهبردی خود ( کنند تا بتوانند 
هرچه اثربخش   تر و کارآتر با این تغییر مختل   کننده 
کسب و کار همراه شــوند و از یک تهدید محیطی 
وارده، یــک فرصت طلایــی برای بقــا و در نهایت 

سودآوری و رشد خود بسازند.
در جهــت پوشــش هزینه   هــای متحمــل در 
راســتای گام برداشــتن در راه هوشمندســازی 
بانکداری عمده هزینه   ها به دو دسته هزینه   های 
ســخت   افزاری و نرم   افزاری تقسیم می   شوند که 
در جهت تامیــن زیرســاخت   های لازم ضروری 
است. این کار می تواند به   صورت همزمان هم از 
طریق دولت و بیشــتر از طریق بخش خصوصی 
سرمایه گذار صــورت پذیرد. به ایــن منظور باید 
یــک برنامه توجیهــی امکان   پذیــری اقتصادی 
پروژه هوشمندســازی به   صورت    سیســتماتیک 
و مستندشــده تهیه شــود تا بتــوان از طریق آن 
سرمایه گذار را برای ورود به این بخش و بازگشت 

سرمایه وی متقاعد کرد.

چه عواملی سرعت نظام بانکی برای حرکت به سمت دیجیتالی شدن را کاهش داده است؟

موانع هوشمندسازی شبکه بانکی
 در حالی که نظام مالی در جهان با سرعت به سمت دیجیتالی شدن پیشروی می کند، به نظر می رسد که سرعت بانک ها در 
ایران برای حرکت به سمت هوشمندسازی هماهنگی چندانی با همزادهای خارجی خود ندارد. عوامل متعددی بر این 

واقعه موثر هستند که از مهم ترین آنها می توان به موانع راهبردی، مدیریتی و برون سازمانی اشاره کرد.

علت گرایش  به رشته  بیمه   های  زندگی  
و سرمایه   گذاری در بازار بیمه  کشور

 بیمه   های زندگی انواع و اقسام متفاوتی دارد. انواع بیمه   های زندگی، 
فارغ از تقسیم   بندی فنی آن، به بیمه   های به   شرط فوت، به   شرط حیات 

و مختلط یا ترکیبی قابل   تقسیم بندی است.
در سال   های اخیر در کشور، بیمه   های عمر و سرمایه   گذاری که از نوع 
سوم است، رونق بســیار بیشــتری دارد.  برخی معتقد هستند که در 
بین بیمه   های زندگی،  بیمه   های به   شرط فــوت از بیمه   های زندگی و 
سرمایه   گذاری مهم   تر است و باور دارند که شرکت   های بیمه در خصوص 
عرضه بیمه   های بــه   شرط فوت -آن   گونه که شایســته اســت- فعالیت 

نداشته   اند و به عبارت دیگر کم   کاری کرده   اند!
به   هرحــال ازنظر کمیت، ســهم بیمه   هــای خطر فوت ، کــه به   صورت 
انفرادی عرضه می   شــود، قابل   توجــه و ملاحظه و دفاع نیســت. اگر 
بیمه   نامه   های اجباری مانده بدهکار را از انواع بیمه   نامه   های خطر فوت 
)عمر زمانی، تمام عمر، مانده بدهکار( جدا کنیم؛ باقی مانده، از نظر 

آماری توسعه آن چندان امیدوار کننده به نظر نمی   رسد. 
اما دلیل عدم شیوع بیمه   های زندگی خطر فوت چیست؟ 

علت گرایش بازار بیمه   های زندگی در کشور به سمت   وسوی بیمه   های 
عمر و سرمایه   گذاری و کم   توجهی به طیف بیمه   های خطر فوت دلایل 

متعدی دارد که از آن جمله   اند:
1- نبــود تقاضا: باوجــود اینکه مــردم ایران مردمــی عاقبت   اندیش 
هستند، اما فرهنگ بیمه و استفاده از بیمه   های زندگی جهت کاهش 
و مقابله با ریسک   های مالی و جانی آتی و  پیامدهای آن چندان فراگیر 
نیست و در این میان، بیمه   های خطر    فوت از اقبال کمتری برخوردار 
هســتند. آمار  بیمه   نامه   های صادرشــده  هــم  موید این امر اســت. 
به   عبارت   دیگر می   توان گفت، اگرچه شرکت   هــای بیمه درباره عرضه 
گســترده بیمه   های خطر فوت رغبت چندانی از خود نشان نداده   اند؛ 
اما اشــتیاق وافری برای خرید این نوع بیمه نیز در جامعه مشــاهده 
نمی   شــود و بازار آماده   ای هم در این زمینه وجود نداشــته است و اگر 
شرکتی بخواهد به آن بپردازد، قطعا ابتدا باید دراین   باره بازار   ســازی 

مناسبی انجام دهد.  
2-  مبالغ حق بیمه: حق بیمه    بیمه   های زندگی و سرمایه   گذاری چند 
برابر حق بیمه انواع بیمه   های خطر فوت  است؛ بنابراین از نظر حجم 
حق بیمه ورودی در رشــته بیمه زندگی و سرمایه   گذاری برای شــبکه 
فروش و شرکت   های بیمه قابل   تامل و تمایل به عرضه آن بیشتر است.

3- کارمزد: یکــی از عوامــل تاثیرگذار درفــروش بیمه   نامه   هــای زندگی 
کارمزد آن اســت. کارمزد بیمه   های خطر فوت اگرچه بالاتــر از بیمه   های 
سرمایه   گذاری است؛ اما با توجه به میزان حجم فروش آن قابل   توجه نیست 

و شبکه فروش را به فعالیت در آن رشته ترغیب و تحریض نمی   کند.
4-  هرم سنی و آمار بیمه   شدگان: تجزیه و تحلیل آمار بیمه   شدگان 
سال   های یکی دو دهه اخیر و ملاحظه هرم سنی آنان نشان می   دهد 
که بیشینه سنی بیمه   شدگان در سنین 25 تا 30 سال و به   طورکلی زیر 
30 سال است. انتخاب این نوع بیمه نیز، نشان   دهنده سمت   وسوی 
جهت   گیری و دغدغه   های آتی بیمه   شــدگان و بیمه   گذاران دراین   باره 
و اهمیت بارز موضــوع سرمایه   گــذاری در انتخاب نوع بیمه توســط 

بیمه   گذاران است.
5- تورم: بیمه   های خطر فوت انفرادی با توجه به پوشش   های قابل   ارائه 
آن، تبعا باید طولانی   مدت    باشــند و بــا توجه به تورم جــاری و قوانین 
موجود امکان ارائه طرح   هــای مکفی و کامل آن   هم برای ســال   های 

طولانی  دشوار می   نماید.    
6-  بیمه   های گروهی: بیمه   های خطر فــوت اغلب به   صورت گروهی 
و آن    هم  با تقاضای شدید برای کمینه   ســازی حق بیمه در بازار بیمه 
کشور در جریان است، بدیهی است کسانی که از این شرایط حداقلی 
در بیمه   های عمر گروهی برخوردار هســتند؛ نیــاز چندانی به خرید 

بیمه   های انفرادی احساس نمی   کنند.
7- تبدیل بیمه   نامــه: بیمه   نامه   های زندگــی و سرمایه   گذاری دارای 
اندوخته قابل   توجه هســتند، و ایــن اندوخته   ها بــه بیمه   گذار امکان 
انتخاب   های جدیدتــری می   دهــد. به   عنوان   مثال دارنــده بیمه   نامه 
زندگی و سرمایه   گذاری می   تواند بیمه   نامه خود را به مســتمری یا هر 
بیمه   نامه دیگری تبدیل کند و ریســک   های تمام دوره زندگی خود را 
در ایام جوانی، میانســالی و  به   ویژه در ایام کهنســالی و بازنشستگی 

به   خوبی پوشش دهد. 
پیتر دراکر)Peter Drucker(، بنیان   گذار مدیریت مدرن، پیش   بینی 
ویژه   ای درباره آینده بیمه   های زندگی دارد و می   گوید: »بیمه زندگی از 
طریق فراهم آوردن حمایت مالــی در مقابل خطر عمده    قرن هجدهم 
و نوزدهم، یعنــی خطر مــرگ زودرس، به   صــورت بزرگ   ترین صنعت 
مالی آن قرن درآمد و به مدت بیش از 150 ســال با حفظ ســودآوری 
خود در سراسر جهان گســترش یافت. ممکن است بیمه   های به   شرط 
حیات)مستمری( به   درستی به   صورت سودآورترین صنعت مالی عمده 

قرن آینده درآید.«
در بیمه   نامه   های خطر فوت بیمه   شــده قدرت انتخــاب و گزینه   های 

دیگری  ندارد و بیمه   نامه   اش یک کاربرد بیشتر ندارد.
8- پوشــش   های متنوع بیمه زندگــی و سرمایه   گــذاری: در بیمه 
زندگی علاوه بــر قابل   تبدیل بودن به ســایر بیمه   نامه   هــای دلخواه، 
پوشــش   های متنوعی به   صــورت پیش   فــرض در بیمه   نامــه در شروع 
بیمه   نامه یا در طول مدت بیمه   نامه  قابل   ارائه اســت که مهم   ترین آن 

به شرح زیر است:
1-8- پوشش خطر فوت 

2-8- پوشش بیمه حوادث 
3-8- پوشش بیماری خاص،  5 تا 30 بیماری 

4-8- پوشش ازکارافتادگی جزئی و کلی 
5-8- معافیت از پرداخت حق بیمه در اثر ازکارافتادگی 

6-8- هزینه   های پزشکی ناشی از حادثه 
7-8- بیمه درمان 

8-8- و غیره
علاوه بر این، پرداخت سرمایــه به   صورت یکجا یا پرداخت مســتمری 
در پایان قرارداد به مــدت دلخواه یا مادام   العمــر از دیگر ویژگی   های 

بسیارخوب  بیمه زندگی و سرمایه   گذاری است.
با توجه به آنچه گفته شــد، متصدیان بیمه   های زندگی اعم از بیمه   گر 
و نماینــده بیمه ترجیــح می   دهند کــه بیمه   نامه   ای را ارائــه کنند که 
پوشش   های متنوع   تری دارد و علاوه بر پوشش   های بیمه   ای گسترده، 
از بخــش سرمایه   گذاری هــم برخــوردار و انتخاب   های بیشــتری در 
دسترس بیمه   شــده و بیمه   گذار  قرار می   دهد. به   عبارت   دیگر انتخاب 
بیمه جامع زندگی و سرمایه   گذاری یــک انتخاب کامل و مصداق این 

شعر مولانا است:
نام احمد نام جمله انبیاست

چونکه صد آمد، نود هم پیش ماست!

یادداشت

عباس رنجبر کلهرودی   

کارشناس بیمه

رئیس کل بیمه مرکزی: 
86  درصد موتورسیکلت   ها در 
کشور بیمه شخص ثالث ندارند

بازار: رئیس کل بیمه مرکزی گفت: 
86 درصد موتورسیکلت   ها در کشور 
بیمه شــخص ثالث ندارند و باید در 
این زمینه فرهنگ سازی لازم انجام 
شود. علی استاد هاشمی صبح پنج 
شنبه در نشســت خبری با اصحاب 
رسانه در تبریز، ضمن اشاره به نقش 
بی بدیــل صنعت بیمــه در اقتصاد 
کشــور، گفت: جمع   آوری ریســک 
از کل صنعت و اقتصــاد و کمک به 
تامین مالــی و سرمایه گــذاری در 
اقتصاد، کارکرد صنعت بیمه در همه 
جای جهان است. وی با بیان اینکه 
ضریب نفــوذ بیمه در ایــران پایین 
است، افزود: ریســک را در صنعت 
و اقتصاد پوشــش می دهیم و تمام 
صنایع بزرگ ایران از جمله ناوگان 
هوایی، کشــتی   ها، پتروشــیمی   ها 
و ســایر صنایع بزرگ کشــور تحت 

پوشش بیمه قرار دارد.
وی با اشــاره به اینکه کم بیمگی 
در استان ضعف اقتصادی نیست و 
باید فرهنگ سازی و آگاهی رسانی 
بیشتر شود، ادامه داد: برای جبران 
ضعف شرکت هــای بیمــه در حوزه 
سرمایه گــذاری، باید اوراق مختلف 
بیمه   ای ایجــاد کنیم تا بــه راحتی 

تامین مالی شود.
رئیس کل بیمه مرکزی اضافه کرد: 
آیین   نامه سرمایه گــذاری ما تلاش 
می   کند که سرمایه گــذاری را برای 
شرکت ها تسهیل کند، از جمله این 
اقدامات می توان به سرمایه گذاری 
ســپرده   های بیمــه عمــر شرکت ها 
در صندوق های طلا اشــاره کرد. 

وی همچنین بــه ارائه مجوز 
بیمــه ای بــرای خدمات 

بانوان سرپرست خانواده اشاره کرد 
و گفت: بیمه ملت ســال گذشــته 
برای فعــال کردن ایــن بیمه اقدام 

کرده است.
وی در خصوص نقــش تحریم   ها 
در توســعه بین المللی شرکت های 
بیمه   ای، گفت: می   خواهیم شرکت 
بیمه مشــترک با یک کشــور ایجاد 
کنیم اما بحث تحریم   ها به شــدت 
روی آن ســایه انداختــه و نگــران 
هســتند. وی اضافه کرد: از ســال 
گذشــته مرکــز نــوآوری را در بیمه 
مرکزی ایجاد کردیم که امســال آن 
را در کنار پژوهشــکده بیمه پایدار 
کنیم. رئیس بیمه مرکــزی به لزوم 
حمایت از طرح هــای دانش بنیان 
صنعــت بیمه اشــاره کــرد و گفت: 
با هــزار میلیــارد تومــان صنــدوق 
سرمایــه ایجاد شــده اســت و این 
صندوق تا پایان سال افتتاح خواهد 
شــد تا در ســال آتی شــاهد رونق 
طرح های نوآورانــه در صنعت بیمه 
باشیم. استاد هاشمی با بیان اینکه 
باید فعالیت   های نوآورانه را شــتاب 
بدهیم، ادامه داد: یکی از برنامه   ها، 
مشــارکت در اوراق فــروش متری 
مسکن اســت که در حال مذاکره با 
شرکت های سرمایه گذاری بیمه   ای 
هســتند. الان در آیین   نامه جدید، 
دســت شرکت ها باز اســت. وی در 
خصوص اوراق بیمه اتکایی گفت: 
برخــی از شرکت هــا اوراق مختلف 
را مجــوز می   گیرنــد. مجــوز اوراق 
بیمه هــای اتکایی صادر شــده و تا 
یکــی دو مــاه آینده 

اجرایی می شود.
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موارد استفاده از شبکه اختصاصی 4G و 5G در استخراج معدن

کلید تحول دیجیتال در معادن
∞25

 چاه   های عمیق چالش   های مهمــی برای اتصال 
ایجاد می کنند و مقابله با اثرات نوســانات قدرت 
ســیگنال )shadowing effects( نیازمنــد 
 local small( شبکه   های ســلولی کوچک محلی
cells( یا هد   های رادیویی )radio heads( است. 
با تغییر مکان   نگاری سایت در طول زمان، ممکن 
است لازم باشد زیرساخت شــبکه جابه جا شود تا 
بتوانیم پوشش موردنیاز برای پشتیبانی از عملیات 

در حال انجام را تامین کنیم.
2. کنترل

با توجه بــه چالش   هــای موجود برای پوشــش 
شبکه، کنترل سطح عملکرد دشــوار است. برای 
حفظ کنــترل، اپراتورهــا باید شــبکه   های خود را 
طبقه   بندی کنند تا مطمئن شویم باندهای دارای 
بالاتریــن عملکــرد، همیشــه بــرای حیاتی   ترین 
عملیات در دسترس هستند. متصدیان استخراج 
معدن همچنین باید سازوکار   هایی را برای امنیت 
سایبری انتخاب کنند تا با بهترین روال و مقررات 
خاص آن بخش و الزامات عملکرد اینترنت اشــیا و 
هوش مصنوعی هماهنگ شــوند. برای آن دسته 
از برنامه   های کاربردی که نیازمند زحمت و مهارت 
هســتند مانند پخش فیلم یــا کنــترل از راه دور و 
کم   تاخیر ماشــین   آلات، متصدیان باید نســبت به 

بهینه سازی مدیریت منابع رادیویی اقدام کنند.
3. هزینه

هرچند استقرار و حفظ یک شبکه بی   سیم  درصد 
کمی از هزینــه کلی عملیــات و مدیریت معدن را 
تشکیل می دهد اما مهم اســت مطمئن شویم که 
ایجاد شبکه، تعادل ایده   آلی بین هزینه و عملکرد 

را فراهم می کند.
4. یکپارچه   سازی ابری

طراحان شبکه باید یکپارچه   سازی ابری را نیز در 
نظر داشته باشند. اتصال شبکه بی   سیم به محیط 

رایانش ابــری می تواند به بهینه   ســازی عملیات، 
به ویژه هنگام استفاده از هوش مصنوعی و اینترنت 
اشیا کمک کند. اما استفاده از پردازش مبتنی بر 
ابر، تقاضای بسیار بیشتری برای داده      ها در شبکه 

ایجاد می کند.
5. جبران خسارت

شبکه بی   سیم باید برای بقیه عملیات استخراج، 
ارزش افزوده ایجاد کند. هنگام ارزیابی اثربخشی 
یک شبکه بی   ســیم، طراحان باید در نظر بگیرند 
که این شــبکه چگونه با بهبود بهره   وری و مدیریت 
دارایی به افزایش درآمد کمــک می کند و در عین 
حال هزینه   هــای ایجاد شــده را از طریق عواملی 

مانند توقف کار و آسیب   ها کاهش می دهد.

ابزارهــای۩پیشــرفته۩چالش۩۩۩هــا۩را۩برطرف۩ ۩
می۩کنند

به طــور کلی می تــوان گفت عملیات اســتخراج 
معدن از یکپارچه   سازی فناوری   های هوش مصنوعی 
و اینترنت اشیا که استخراج هوشمند را امکان   پذیر 
می   سازند، بسیار سود می   برد. این در حالی است که 
ماهیت بسیار پیچیده محیط   های استخراج معدن، 
باعث می شــود خطرات مرتبط بــا طراحی ضعیف 
شبکه بی   سیم در این محیط   ها به طور قابل   توجهی 
بیشتر از سایر فضاها باشــد. طراحی دقیق شبکه، 
پیش بینی پوشش و بررسی    محل، اولین و بهترین 
فرصت را برای بهینه   ســازی اســتقرار شــبکه   های 
بی   ســیم اختصاصی در عملیات اســتخراج فراهم 
می کنند. متصدیان اســتخراج معــدن می توانند 
با یکپارچه   ســازی و به کارگیری ابزارهای مناسب، 
پوشــش ارتباطی موردنیاز را به طــور دقیق تعیین 
کنند، هزینه و عملکرد را متعادل ســازند، استقرار 
شــبکه را ســاده و پربازده کنند و در مســیر تحول 
دیجیتال معدن برای تحقق معدن کاری هوشمند، 
خطرات را به حداقل و کارآیی را به حداکثر برسانند.

 ibwave شایان ذکر است این مطلب به نقل از*
است.

مجمع عمومی فوق  العاده شرکت سرمایه گذاری توسعه 
معادن و فلــزات )ومعــادن( با حضــور 80.33 درصد 
ســهامداران، ســاعت 9 صبح چهارشــنبه 9 اســفند 

1402، در محل هتل لاله تهران برگزار شد.
به گزارش شرکــت سرمایه گــذاری توســعه معادن 
و فلــزات؛ در ایــن مجمــع افزایش سرمایــه شرکت از 
192 هــزار و 428 میلیارد ریال تا 300 هــزار میلیارد 
ریال و به میزان 10۷ هزار و 5۷2 میلیارد ریال، معادل 
56 درصد، از محل ســود انباشــته به تصویب رسید. 
هدف از این افزایش سرمایه جبران مخارج انجام  شده 
)مشارکت( در افزایش سرمایه شرکت های سرمایه  پذیر 

و اصلاح ساختار مالی عنوان شد.
شرکــت  مدیرعامــل  ســعدمحمدی،  اردشــیر 
سرمایه گذاری توســعه معادن و فلــزات )ومعادن( در 
این مجمع بیان کرد: ترکیب سهامداران »ومعادن« تا 
تاریخ 9 اســفند 1402 را گروه فولاد مبارکه )50.34 
درصد(، صندوق بیمه روســتاییان و عشایر )19.3۷ 
درصد(، شرکــت سرمایه گذاری صــدر تامین )۷.۷5 
درصد( و سایر ســهامداران به میزان )22.54درصد( 
تشــکیل می دهد. مدیرعامل »ومعــادن« اظهار کرد: 
ســود شرکت در سال گذشــته 391 میلیون دلار بود. 
بر اســاس برنامه  ریزی  های صورت  گرفته، ســود 1.1 
میلیارد دلاری در افق 1406 بــرای »ومعادن« در نظر 

گرفته شده است.
وی افزود: در این بین سهم شرکت گهرزمین 231، 
گل  گهر 228، چادرملو 182، ملی صنایع مس ایران 
168، توســعه آهن و فولاد گل  گهــر 92، صبانور 88، 
فولاد اقلید پارس 34، تجلی توســعه معــادن و فلزات 

28، آرتاویل 2۷ و ســایر شرکت هــا 108 میلیون دلار 
خواهد بود.

مدیرعامل »ومعــادن« اذعــان کرد: حــق انتفاع 5 
درصدی معادن در ســال گذشــته تاثیــر منفی روی 
ارزش سهم شرکت های چادرملو، گل  گهر و گهرزمین 
گذاشــت؛ با توجه به اینکــه بخش بزرگــی از پرتفوی 
»ومعادن« را این سه شرکت تشــکیل می دهند، تاثیر 
آن بر ارزش »ومعــادن« نیز نمایان شــد. اقداماتی که 
»ومعادن« برای جبران این تاثیر و همچنین جلوگیری 
از تاثیرات این چنینی انجــام داده، سرمایه گذاری در 
پروژه  های متعــدد و متنوع اســت و شرایط شرکت در 

چند سال آینده متفاوت از وضعیت فعلی خواهد بود.
ســعدمحمدی ضمن تشریــح اقدامــات و عملکرد 
شرکت طی ماه  های گذشته و نیز وضعیت پروژه  های در 
دست اقدام آن، مطرح کرد: در حال حاضر شرکت های 
گروه »ومعادن« در 99 پروژه در حال اجرا و برنامه  ریزی 
به ارزش 13.84 میلیارد یورو سرمایه گذاری کرده  اند 
که ســهم »ومعادن« از این میزان 3.5 میلیــارد یورو، 

معادل 150 هزار میلیارد تومان، است.
وی افــزود: طبق نظــر کارشناســان، بــرای اینکه 
یک مجموعه بتواند با پویایی در مســیر توســعه قدم 
بردارد، بایــد سرمایه گذاری  هــای صورت  گرفته در آن 
5 برابر میزان ســوددهی  اش باشــد. با توجه به ســود 
14 هزار میلیارد تومانی »ومعــادن«، حتی در صورتی 
که سرمایه گذاری این شرکت حــدود ۷0 هزار میلیارد 
تومان می  بود، سرعت حرکت مجموعه مطلوب ارزیابی 
می  شــد، در حالی که سرمایه گذاری شرکــت بالغ بر 
150 هزار میلیــارد تومان، یعنی بیــش از دو برابر این 

مقدار است.
مدیرعامــل »ومعــادن« ادامــه داد: هفت پــروژه از 
چهل  و  هشت پروژه پیشرانان پیشرفت ایران، با راهبری 
مســتقیم »ومعادن« در حال پیشروی است که میزان 
سرمایه گذاری آن 1.35 میلیارد یورو و سهم »ومعادن« 

0.۷ میلیارد یورو است.
وی افزود: همچنین هفت پروژه دیگر نیز با راهبری 
این هلدینــگ در حــال اجرا یــا برنامه  ریزی اســت و 
سرمایه گذاری صــورت گرفته در ایــن پروژه  ها 1.29 
میلیارد یورو و ســهم »ومعــادن« از این میــزان 0.62 

میلیارد یورو است.
ســعدمحمدی گفت: احداث کارخانــه تولید آهن 
اســفنجی 1.6 میلیون تنــی و ذوب و فولادســازی 1 
میلیون تنی در شرکت صنایع فولاد کردستان، احداث 
کارخانــه تولید کنســانتره ســنگ آهن بــا ظرفیت دو 
میلیون تن در شرکت توسعه معدنی و صنعتی صبانور، 
احداث کارخانه گندله  سازی شهرک با ظرفیت 0.92 
میلیون تن، بلوک دوم گازی ســمنان با ظرفیت 366 
مگاوات به عنوان نخستین پروژه اجرا شده از طرح  های 
پیشران اقتصادی کشور و احداث کارخانه تولید آهن 
اسفنجی در شرکت های صنایع آهن و فولاد آرتاویل و 
فولاد اقلید پارس هر یک با ظرفیــت 1.1 میلیون تن، 

اهم پروژه  های »ومعادن« را تشکیل می دهند.
مدیرعامــل »ومعــادن« ضمــن تشریــح اقدامــات 
اکتشافی »ومعادن« و اهمیت بالای آن برای مجموعه، 
ادامه داد: متراژ حفاری صورت  گرفته در شرکت صبانور 
از ابتدا تا پایان بهمن  ماه امسال، ۷6650 متر بوده که 
مقدار 138 میلیون تن ذخیره قطعی به ذخایر شرکت 
اضافه کرده و طی دوسال گذشته ذخایر قطعی صبانور 
از 50 میلیون تن به 2۷0 میلیون تن رسیده است که 
ارزش برجای این ذخایــر، حــدود ۷50 میلیون دلار 
است. میزان حفاری تا پایان امسال به بیش از 90 هزار 

متر خواهد رسید.

 تصویب افزایش سرمایه
  ۱۹۶ درصدی »فخاس« 

در مجمع فوق   العاده
دنیای۩اقتصاد۩: سهامداران شرکت »مجتمع 
فولاد خراسان« با افزایش 45000 میلیارد 
ریالــی سرمایه ایــن شرکت از محل ســود 
انباشــته و افزایــش آن از 23000 به رقم 

68000 میلیاردریال موافقت کردند.
در نشســت مجمع عمومــی فوق   العاده 
»فخــاس« کــه در مشــهد برگــزار شــد، 
مدیرعامل فولاد خراســان در گزارشــی به 
اعضای مجمع اظهار کرد: تاکنون مصوبات 
افزایش سرمایه شرکت، غالبا از محل آورده 
یا مطالبات ســهامداران بــوده و این برای 
اولین بار اســت که افزایش سرمایه با این 
حجم و به طور کامل از محل سود انباشته با 
تعامل سهامداران محترم صورت می گیرد.

طهمورث جوان   بخت با بیان اینکه هدف 
از افزایش سرمایــه، تامین مالی طرح   های 
توســعه   ای و جبران مخارج صــورت گرفته 
در دارایی هــای سرمایه   ای شرکت اســت، 
تشریح کرد: طرح »احــداث تصفیه   خانه و 
خط انتقال پساب شهری«، پروژه »انباشت 
و برداشت واحد گندله   ســازی«، مشارکت 
در افزایــش سرمایه شرکتِ »تهیــه و تولید 
مواد معدنــی شرق فولاد خراســان« برای 
تسریع در احداث پروژه کنسانتره سنگان 
مهم تریــن بخش   هــای سرمایه گــذاری از 

محل این افزایش سرمایه است. 
جوان   بخت با بیــان اینکه مطابق احکام 
مالیاتی بودجه 1402 مشوق   های مالیاتی 
قابل توجهی بــرای سرمایه گذاری از محل 
سود انباشــته در نظر گرفته شــده و با این 
تصمیم از این فرصت به نفع سهامداران به 
بهترین شکل بهره   گیری شد، افزود: برای 
نخستین بار مشــوق   های موضوع بند »ه« 
تبصره2 قانون بوجه به نحــو قابل توجهی 
مورد اســتفاده ســاختار مالی شرکت قرار 

خواهد گرفت. 
پس از پایان گزارش مبسوط مدیرعامل 
فولاد خراسان، پیشنهاد هیات مدیره برای 
افزایش 45هــزار میلیــارد ریالــی مطرح 
شــد و نمایندگان »ســازمان بورس اوراق 
بهــادار« و »حســابرس رســمی شرکــت« 
گزارش   های مالــی و توجیهــی مربوطه و 
عدم مغایرت آن را با مقــررات تایید کردند 
و این پیشــنهاد به رای گذاشــته شــد که 
 اکثریــت قاطــع ســهامداران بــه آن رای 

مثبت دادند.
شایان یادآوری اســت که 88.89 درصد 
ســهامداران حقوقــی و حقیقــی شرکت 
»مجتمع فولاد خراســان« در این نشســت 

حضور یافته بودند.

الزامات برای افشای تهدیدهای مالی مرتبط با آب   و   هوا، 
فرصت   هــا و مســوولیت   های حفاظــت از حقــوق بــشر، 
روندهای نوظهور محیطی، اجتماعی و حاکمیتی )ESG(  از مشکلات شرکت های 
معدنی در سال 2024 و پس از آن هســتند. انتظار می رود در سال 2024 شاهد 
تمرکز بیشــتر روندهای زیســت محیطی، اجتماعی و حاکمیتی در صنعت معدن 
باشیم. به پیشنهاد دولت فدرال استرالیا شرکت های معدن باید اطلاعات مربوط به 

آب   و   هوا را به عنوان بخشی از گزارش   های مالی عمومی خود افشا کنند. 
از دیدگاه کیت ورشینینا و لودویک رولین، مشاوران اصلی و ارشد  ESG، در مشاوره 
SRK شرکت های معدنی باید در سال 2024 عوامل ریسک مضاعف ESG  را در نظر 
بگیرند که قبلا به آن عمیق نگاه نکرده بودند. البته، هر پروژه معدنی متفاوت است 
و خطرات ESG  خاص خود را دارد. با این   حال، شرکت هــای معدنی به   طور کلی با 

الزامات گزارش ریسک ESG در سال آینده مواجه خواهند شد.
رولین گفــت: »ذی نفعان به   طــور فزاینــده   ای از دیدگاه حقوق بــشری هنگام 
ارزیابی عملکرد شرکت های معدنی استفاده خواهند کرد. از دسترسی به زمین، 
آب پاک یا حفاظت از میراث فرهنگی و حقوق بشر که از عوامل اساسی روندهای 
ESG هستند. جوامع به طور فزاینده   ای از حقوق خود برای رضایت آزاد و آگاهانه 
در مورد پروژه   های معدنی که ممکن است زمین، معیشــت و محیط زیست آنها را 
تحت تاثیر قرار دهد، اســتفاده خواهند کرد و با پروژه   های بیشتری بر این اساس 

مواجه خواهند شد.«
 ESG کربن   زدایی، طبیعت مثبت و مجوز اجتماعی برای فعالیت، مســائل جدید
نیستند. در عوض، آگاهی روزافزون از ریسک   های مرتبط با ESG در صنعت معدن، 
ســازمان ها را ملزم می کند تا اســتراتژی   ها و عملکرد خود را برای رسیدگی به این 
ریسک   ها بیشتر افشا کنند و این الزامات در سال های آینده به دلیل تغییرات نظارتی 

و اجتماعی مداوم افزایش خواهد یافت.
برخی الزامات اجباری گزارش ESG با تغییرات جدید در قوانین ملی در رابطه با 
افشای مالی مرتبط با آب   و   هوا، حفاظت از حقوق بشر و محیط زیست همراه خواهد 
بود. سایر شیوه   های خوب ESG و گزارش   دهی داوطلبانه بر اساس استانداردهای 
بین المللی برای استخراج مسوولانه هدایت می   شوند. علاوه براین، بازارهای مالی 
همچنان به دنبال افزایش اســتراتژی ESG و افشــای عملکرد، همــراه با افزایش 

انتظارات ذی نفعان در بخش منابع خواهند بود.
کارشناسان به ارتباط متقابل روندهای نوظهور ESG اشاره می کنند، در نهایت، 
این روندها با بلایای طبیعی مرتبط با تغییرات آب   و   هوایی مرتبط هستند. ذی نفعان 
اطلاعات بیشــتری در مورد نحوه برنامه   ریزی شرکت های معدنی برای کربن   زدایی 
فعالیت   های خود، چگونگی ارائه نتایج مثبــت طبیعت در یک پروژه و اینکه چگونه 

پروژه آنها از حقوق بشر محافظت می کند، می   خواهند.
در اینجا تصویری از ســه روند نوظهور ESG آورده شــده اســت که کارشناســان 

معتقدند زیربنای صنعت معدن در سال 2024 خواهند بود.

استراتژی۩کربن۩۩۩زدایی۩و۩افشا ۩
پیشنهاد دولت فدرال درباره  افشای مالی مرتبط با آب   و   هوا، می تواند به این معنا 
باشــد که شرکت ها در سراسر صنایع باید اطلاعات مربوط به آب   و   هــوا را به عنوان 
بخشــی از گزارش   های مالی عمومی خود افشــا کنند. برای برخــی از شرکت ها، 

تغییرات می تواند از سال مالی 2025-2024 آغاز شود.
در اکتبر 2023، کمیسیون اوراق بهادار و سرمایه گذاری استرالیا )ASIC(  تغییر 
به افشــای اجباری مرتبط با آب   و   هوا را به عنوان »بزرگ ترین تغییر در گزارش   های 

شرکتی در یک نسل« توصیف کرد.
نحوه نزدیک شدن صنعت معدن به تعهدات ESG خود تاثیر قابل   توجهی بر شهرت 

زیست محیطی این بخش خواهد داشت.
جو لونگو، رئیــس ASIC گفــت: »در حالــی که جهان بــا تغییــرات آب   و   هوایی 
دســت   و   پنجه نرم می کند، رگولاتورها، سرمایه گذاران و جامعه گســترده   تر به طور 
فزاینــده   ای انتظار دارنــد که کســب و کارها در مــورد نحوه مدیریت ریســک   ها و 

فرصت   های ارائه شده توسط این چالش جهانی شفاف باشند.«
در این مرحله، جزئیات نهایی اصلاحات افشــای آب   و   هوا ناشــناخته اســت. در 
اکتبر 2023، هیات استانداردهای حسابداری اســترالیا پیش   نویسی را با عنوان 
اســتانداردهای گزارشــگری پایداری اســترالیا، افشــای اطلاعات مالی مرتبط با 

آب   و   هوا منتشر کرد. 
با این   حال، جهت اســتراتژیک اصلاحات پیشــنهادی روشــن اســت. دولت از 
شرکت ها می   خواهد که از طرز فکر انطباق با گزارش   های تغییرات اقلیمی به ذهنیتی 
تغییر کنند که از این افشــاها برای اطلاع بهتر ذی نفعــان از خطرات و فرصت   های 
اقلیمی ســازمان و اینکه چگونه ســازمان قصــد دارد از طریــق کربن   زدایی ارزش 

بلندمدت برای ذی نفعان ایجاد کند، استفاده کند.
ورشــینینا گفت که شرکت های معدنی باید در نظر بگیرند که چگونه استراتژی 
کربن   زدایی خود را در سال 2024 به اشتراک می   گذارند، با عملکرد خوب با مشاهده 

گزارش   های اولیه و ارائه یک استراتژی واضح کربن   زدایی.
او گفت: »این تغییر بسیار بیشتر از افشای خطرات خاص مرتبط با آب   و   هواست. 
اساسا، این فرصتی برای شرکت های معدنی اســت تا استراتژی گسترده   تر خود را 

برای مسیری روشن برای کربن   زدایی افشا کنند.«
کارشناســان معتقدند که برقراری ارتباط اســتراتژی کربن   زدایــی چالش   های 
جدیدی را به همراه خواهد داشــت. گزارش در مورد انتشار کربن و سایر اطلاعات 
مربوط به آب   و   هوا مهم اســت، اما اساســا اطلاعات کمی درباره آنچه اتفاق افتاده 
است، ارائه می شود. افشای استراتژی کربن   زدایی آینده   نگر است و سوالاتی را در 
مورد هزینه   های سرمایه   ای لازم برای ســازمان برای انطباق با تغییرات آب   و   هوایی 
ایجاد می کند. به علاوه، تمرکز نظارتی بر »شست وشوی سبز« افزایش یافته است، 
جایی که شرکت ها ادعا می کنند برای اهداف بازاریابی یا سرمایه گذاری دوستدار 
محیط   زیست، پایدار یا اخلاقی هستند اما ملاحظات مرتبط با پایداری نامشخصی 

را برای استراتژی   های سرمایه گذاری ارائه کرده   اند.
رولین گفت که شرکت های معدنی باید تعادل مناسبی را با ارتباطات کربن   زدایی 
خود بیابند. او گفت: »از شرکت ها انتظار مــی رود اطلاعات واضح   تری ارائه کنند و 
منابع واقعی تخصیص   یافته را برای حمایت از اســتراتژی کربن   زدایی خود نشــان 
دهند.« اما اگر استراتژی خود را بیش از حد تبلیغ کنند یا آن را با اقدامات مرتبط با 
پایداری مطابقت ندهند، می توانند توســط کمیسیون رقابت و مصرف کننده برای 

شست وشوی سبز دنبال شوند.

حفاظت۩از۩تنوع۩زیستی ۩
ورشینینا معتقد است که مدیریت ریسک مرتبط با طبیعت و محدودیت های بالقوه 
مرتبط با گزارش   دهی مســائل مربوط به تنوع زیستی در ســال های آینده نگرانی 

بیشتری برای شرکت های معدنی خواهد داشت.
او گفت: »از آنجا که تمرکز ذی نفعان بر طبیعت مثبت افزایش می   یابد، شرکت ها 
باید وابســتگی   ها، تهدیدها و فرصت   های مرتبط با طبیعــت را درک کنند، چگونه 
طبیعت را در استراتژی   های کسب و کار خود وارد می کنند، و چگونه مسائل مرتبط 
با طبیعت را در حال تحول گزارش و عملی می کنند. این امر به   ویژه اگر ســازمانی 
وابستگی   ها، تاثیرات، خطرات مرتبط با طبیعت مادی را در عملیات یا زنجیره   های 
ارزش خود شناسایی کرده باشــد یا در مناطق بااهمیت ویژه برای حفاظت از تنوع 
زیستی یا مردم بومی، جوامع و سهامداران گسترده   تر واقع شده باشد، بسیار مهم 

است.«
در دسامبر 2022، دولت استرالیا طرح طبیعت مثبت خود را منتشر کرد: »بهتر 
برای محیط زیست، بهتر برای تجارت.« این طرح  پاسخی بود به بررسی مستقل قانون 
حفاظت از محیط زیست و حفاظت از تنوع زیستی که در اکتبر 2020 منتشر شد. 
قانون محیط زیست ملی جدید موضوعاتی بااهمیت ملی زیست محیطی، اقدامات 
مرمت و مشارکت در بازسازی، برنامه   ریزی منطقه   ای، مشارکت و مشاوره ارتباطی، 
مشارکت کشورهای اول در تصمیم گیری، داده   ها و اطلاعات را پوشش خواهد داد.

انتظار می رود پیش   نویــس مجموعه   ای از اســتانداردهای زیســت محیطی در 
اواخر سال 2024 و پس از مشــاوره تا 30 مارس 2024 منتشر شود. دولت فدرال 
 Environmental - همچنین متعهد به ایجاد یک آژانس ملی مستقل محیط زیست

Protection Australia )EPA( - برای اطمینان از انطباق با قانون جدید است.
همچنین قوانین جدیــدی برای ایجاد یــک رئیس مســتقل اطلاعات محیطی 
استرالیا )EIA(  آماده می شود که بر گزارش وضعیت محیط زیست و سایر داده   های 

زیست محیطی نظارت خواهد کرد.

ورشــینینا گفت که نتیجه محتمل ایــن تغییرات و ســایر تغییرات مــورد انتظار 
زیست محیطی این است که معدنچیان استرالیایی که به کدهای داوطلبانه تنوع 
زیستی، مانند راهنمای عملکرد خوب شورای بین المللی معدن و فلزات برای معدن 
و تنوع زیستی متکی هستند، با الزامات افزایش یافته در مورد نتایج تنوع زیستی در 
سال های آینده مواجه خواهند شد. ذی نفعان انتظار اطلاعات واضح   تری در مورد 
استراتژی   های حفاظت از تنوع زیســتی پروژه   های معدنی دارند. آنها می   خواهند 
بدانند که آیا سیاســت   ها و فعالیت   های یک شرکت برای مدیریت ریسک مرتبط با 

طبیعت سازمان مناسب است یا خیر.
شرکت های معدنی باید رویکرد خــود را در قبال ریســک   های مرتبط با طبیعت 
به وضوح بیان کنند. آنها همچنیــن باید با جوامع ملل اول و ســایر ذی نفعانی که 
تحت تاثیر اثرات نامطلوب از دست دادن طبیعت قرار گرفته اند، نزدیک   تر کار کنند.

تغییرات پیشنهادی نشان دهنده یک تغییر عمده در حفاظت از تنوع زیستی برای 
شرکت های معدنی است. 

این تغییرات فراتر از رویکرد ســنتی اجتناب، کاهش و جبران خواهد بود تا تاثیر 
فعالیت   ها بر روی زیستگاه   ها و گونه   ها را به حداقل برساند. این در مورد شرکت های 
معدنی است که »نتیجه مثبت طبیعت« را در پروژه خود ایجاد می کنند، زیرا استرالیا 
از روندهای بین المللی در زمینه حفاظت از تنوع زیستی و شیوه   های گزارش   دهی 

پیروی می کند.

ملاحظات۩حقوق۩بشری ۩
کارشناســان بر این باورند که تغییرات نظارتی در افشــای اطلاعــات مربوط به 
آب   و   هوا و قوانین جدید ملی محیط زیست در ســال 2024، شرکت های معدنی را 
ملزم می کند تا مشارکت سهامداران را در پروژه   ها مطرح کنند. گزارش تنوع زیستی 
در سال های آینده به موضوع بزرگ تری برای شرکت های معدنی تبدیل خواهد شد. 
اگر شرکت ها برای تعامل با جامعه محلی تا مرحلــه طراحی پروژه خود صبر کنند، 

خیلی دیر خواهد بود.
به طور ســنتی، برخی از شرکت ها احســاس می کنند که برای شرکت در مرحله 
اکتشاف خیلی زود است، زیرا مشخص نیســت که آیا پروژه به مرحله تولید می رود 
یا خیر. این رویکرد امروزه خطر بیشتری دارد زیرا جوامع به دلیل فناوری به مراتب 
بیشتر در ارتباط هستند. آنها درک بیشتری از حقوق خود دارند و در مخالفت خود 

نیز پیچیده   تر شده   اند.
کاهش منابع ممکن اســت باعث رقابت بالقوه برای آن منابع کمیاب شود که به 
مشــارکت زودهنگام جامعه نیز نیاز دارد، آب یکی از مصادیق آن اســت. از آنجا که 
استرالیا خشکسالی   ها و سیل   های بیشتری را تجربه می کند، رقابت برای منابع آب 

پاک افزایش می   یابد. 
جوامع اطلاعات بیشــتری در مورد اینکه چگونه نیاز یک پــروژه معدنی به آب بر 
دسترسی جامعه به آب یا دسترسی ســایر صنایع مانند کشاورزی تاثیر می   گذارد، 
می   خواهند. این فرصت برای شرکت های معدنی است که زودتر با ذی نفعان درگیر 
شوند تا نگرانی های آنها را درک کنند و نحوه همسویی آن با سیاست   های شرکت را 
در نظر بگیرند، در حالی که همچنین اطمینان حاصل شود که نیازهای ذی نفعان 

استراتژی ESG  شرکت را مشخص می کند.
یک شرکت معدنی می تواند در مورد اســتفاده از انرژی   های تجدیدپذیر در یک 
پروژه بالقوه و اینکه چگونه آن دارایی   ها را می توان با یک جامعه از راه دور به اشتراک 
گذاشــت، یا چگونه می توان صنایع و فرصت   های جدیدی بــرای جوامع در هنگام 

بسته   شدن معدن ایجاد کرد، بحث کند.

ادبیات۩جدیدی۩به۩صنعت۩معدن۩وارد۩شده۩است

ریسک ESG در شرکت های معدنی

رشد 38 درصدی درآمد »کچاد«
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در گزارش عملکرد 
11 ماهه خــود بیــش از 513 هــزار و 255 میلیارد 
ریال درآمــد عملیاتی حاصل از فــروش محصولات 
خود را ثبت کرد کــه حدود 41 درصــد آن حاصل از 
فروش کنسانتره آهن )خشک( بوده است.به گزارش 
روابط  عمومــی چادرملو، ایــن میزان درآمــد در 11 
ماه منتهی به بهمن امســال نســبت به مدت مشابه 
ســال 1401 که میزان درآمــد آن 3۷1 هزار و 230 
میلیارد ریــال بود، از رشــد 38 درصــدی برخوردار 
بوده اســت. چادرملو همچنین در بهمن ماه امسال 
مبلغ 48 هــزار و 960 میلیارد ریال فــروش به ثبت 
رساند که 52 درصد رشد نســبت به فروش 32 هزار 
و 216 میلیارد ریالی بهمن  ماه ســال 1401 نشان 
می دهد.بــر اســاس همین گــزارش طــی 11 ماه 
گذشته به میزان 9 میلیون و 8۷8 هزار تن کنسانتره 
ســنگ  آهن تــر، 3 میلیــون و 5۷3 هزارتــن گندله 
آهن، یک   میلیــون و 4۷1 هزار تن آهن اســفنجی و 
 یک  میلیون و 86 هــزار تن فــولاد در چادرملو تولید 

شده است.

دریافت تندیس و جایزه »مدیریت 
پایداری« توسط شرکت توسعه 

آهن و فولاد گل گهر
شرکت توســعه آهن و فولاد گل گهر در بیســتمین 
کنفرانــس بین المللــی روابط   عمومی    و ســومین 
جشــنواره مردم   داری ایران، تندیــس و جایزه ویژه 
»مدیریــت پایــداری« را دریافت کرد. بیســتمین 
کنفرانس بین المللی روابط   عمومی   ایران با حضور 
متخصصان و فعالان روابط   عمومی   از سراسر ایران 
با موضوع »هوش مصنوعی مولد و روابط   عمومی: 
ارتباطات آینده« نهم اسفند توسط موسسه کارگزار 
روابط   عمومی، انجمن روابط عمومی   ایران و انجمن 
متخصصان روابط   عمومــی در مرکز همایش   های 
سازمان مدیریت صنعتی برگزار شد. شرکت توسعه 
آهن و فولاد گل گهر بــا توجه به عملکــرد در حوزه 
ایفــای مســوولیت های اجتماعــی و گزارش های 
پایداری، در این رویداد از بین 10جایزه و تندیس 
در ده محور اصلی، توانســت تندیس و جایزه ویژه 

»مدیریت پایداری« را دریافت کند.

برگزاری مجمع عمومی 
فوق   العاده پتروشیمی تندگویان

پتروشیمی شــهید تندگویان در آخرین روزهای 
ســال 1402 مجمع عمومی فوق   العــاده برگزار 

کرد.
به گــزارش روابط عمومــی و امــور بین الملل 
پتروشــیمی شــهید تندگویان، مجمع عمومی 
عــادی به   طــور فوق   العــاده و مجمــع عمومــی 
فوق   العاده این شرکت در روز سه شــنبه مورخ 8 
اسفندماه 1402در پژوهشــکده صنعت نفت با 
حضور ۷5.9۷ درصد از سهامداران برگزار و موارد 
مهمی چــون انتخاب اعضــای حقوقی شرکت، 
تغییر بندهای اساســنامه شرکــت و تطابق آن با 
اصلاحات ســازمان بورس از جمله اعلام افزایش 
سرمایه و ارسال گواهی   های حق تقدم، پرداخت 
کامل سود به صاحبان سهام حداکثر ظرف 4 ماه 
پس از تصمیــم مجمع عمومی راجع به تقســیم 
ســود وتکمیل اعضای هیات مدیره مطرح و مورد 

بررسی و رای گیری قرار گرفت.

افزایش۩سرمایه۩ده۩۩هزار۩و۩۷۰۰۩میلیارد۩تومانی۩»ومعادن«۩تصویب۩شد

بازی »ومعادن« در زمین اکتشاف
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موضوع: فراخوان مناقصه عمومى
شرکت پتـروشیمی تبـریز (سهامی عام )

روابط عمومى شرکت پتروشیمى تبریز(سهامى عام)

شرکت پتروشیمى تبریز (سهامى عام) در نظر دارد، اجرای پروژه های سیویل 
به صورت دستمزدی را از طریق برگزاری مناقصه  عمومی به شرکت واجد شرایط 

واگذار نماید.
 لذا از کلیه شرکت های دارای سوابق کاری معتبر در این زمینه دعوت می نماید 
با  در دست داشتن مدارك ذیل جهت خرید اسناد مناقصه در مورخ1402/12/21 
 – کسائی  شهید  اتوبان  انتهای   – تبریز   : نشانی  به   (12 الی   8 ساعت  (از 
کیلومتر 3 آزاد راه شهید باکری- جاده  اختصاصی پتروشیمی - شرکت پتروشیمی 

تبریز- دفتر امور پیمان ها مراجعه  نمایند.
تبصره : کلیه  مناقصه گران در صورت تمایل می توانند بدون مراجعه  حضوری و پس 
از ارسال مدارك مورد نیاز ذیل به آدرس الکترونیکی peyman2@tpco.ir، در 

تاریخ مذکور نسبت به دریافت الکترونیکی اسناد مناقصه اقدام نمایند.

مدارك لازم : 
1-اعلام آمادگی با مهر و امضای مجاز معتبر

2-تصویر آگهی روزنامه  رسمی درخصوص تاسیس شرکت و آخرین تغییرات 
از  ابنیه  و  ساختمان  رشته   5 پایه  به  مربوط  معتبر  صلاحیت  3-تصویرگواهی 

سازمان مدیریت و برنامه ریزی
4-تصویر سوابق کاری مرتبط با موضوع مناقصه (ارائه نمونه قرارداد اجرایی)

5-فیش واریزی به مبلغ -/3/000/000 ریال به حساب شماره  518057200  
(شناسه پرداخت : 02010012105364100) به نام شرکت پتروشیمی تبریز نزد 
بانک تجارت شعبه پتروشیمی. (واریز به صورت حضوری در شعب بانک تجارت)     
 به منظور کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 34282776-041 تماس حاصل 

فرمایید.

sarakhs special economic zone

موسسـه منطقـه ویـژه اقتصـادی سـرخس در نظـر دارد نسـبت بـه فـروش تعـدادی از پکیـج نظـارت تصویـری خـود بـه شـرح ذیـل بـه صـورت 
یکجـا از طریـق برگـزاری مزایـده عمومی بـه فـروش برسـاند . 

مهلـت دریافـت اسـناد و تحویـل پیشـنهادات  : لـذا از کلیـه خریـداران دعــوت بـه عمـل مـی آیـد از مـورخ ۱۴۰۲/۱۲/۱۲ تـا پایـان وقـت اداری 
مـورخ ۱۴۰۲/۱۲/۱۷  بـه آدرس مشـهد –میـدان جانبـاز –سـاختمان پـاژ –بخـش اداری ۲ –واحـد ۸۰۵ مراجعـه و یـا از طریـق پایـگاه اینترنتـی 
موسسـه بـه آدرس khsez.com و یـا پایـگاه اینترنتـی بنیـاد بهـره وری موقوفـات آسـتان قـدس رضـوی بـه آدرس epf.ir مراجعـه و  اسـناد 
مربوطـه را دریافـت نمـوده و نسـبت بـه تحویـل پیشـنهادات خـود تـا سـاعت ۱۴  مـورخ ۱۴۰۲/۱۲/۱۹ بـه دبیرخانـه دفتـر موسسـه منطقـه ویـژه 

اقتصـادی سـرخس بـه نشـانی فـوق الذکـر اقـدام نماینـد. 
زمـان و محـل بازدیـد : محـل بازدیـد تجهیـزات بـه  آدرس کیلومتـر ۱۵ جـاده سـرخس- مشـهد ،  موسسـه منطقـه ویـژه اقتصـادی سـرخس و 

تاریـخ بازدیـد از تاریـخ درج آگهـی بـه مـدت ۷  روز مـی باشـد . 
مشخصات مورد مزایده :

تعدادبرند / مدلنوع تجهیزردیفتعدادبرند / مدلنوع تجهیزردیف

28000 مترCat6 SFTPکابل شبکهHares IPZ-P6233W-I150S4314دوربین1

1ایستاده -عمق 1m - پایارك ایستاده Hares IPC-P2F5W-I50S621542دوربین2

15الگونت عمق outdoor - 60ركHares IPC-P1F5W-I80S1751618دوربین3

4ServerHPe dl380 G101179 رك دیوارىoutdoor - 60 8الگونت عمق

5StoragePromise vess R3600 fid11811عمق 60 – پایارك دیوارى

Nexans UTP cat6 24P35پچ پنلCisco  ws c2960x-24PS-L2219سوئیچ6

Cat6 – 50 cm342پچ کابلCisco  ws c2960c-8PC-L1920سوئیچ7

AMP35نگهدارنده کابلMikrotik CRS317-1G-6S+RM121سوئیچ8

Cat6342کیستونCisco module GLC –ZX-sm6022ماژول فیبر9

SFTP Cat7342سرسیم12Nexans3523 پورت داپلکسپچ پنل فیبر10

357*25تابلو بارونى3524کاست فیبر نورىکاست11

77و نیم مترى 8 وجهىپایهSM-SC20025 پیگتلپیگتل12

SC-LC50 فیبر نورییک مترىپچ کابل12026فیبرنورىآداپتور13
متقاضیان جهت هماهنگی و کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن ۰۹۱۵۱۵۹۲۸۳۱ آقای  صحاف  تماس حاصل فرمایند .

کلیه تجهیزات نو و دارای گارانتی می باشد.

آگهی مزایده 
تجهیزات نظارت تصویری 

روابط عمومى شرکت پالایش نفت تهران

آخریـن مهلـت ارسـال مـدارك، طبـق بنـد 4 صفحه 2 
اسـناد مناقصـه تا پایـان وقت ادارى روز دوشـنبه مورخ 
1402/12/28 مى باشـد. براى کسـب اطلاعات بیشـتر و 
مبلـغ تضمیـن شـرکت در مناقصـه به سـایت شـرکت 

(www.torc.ir) بخـش فراخوان هـا مراجعـه 
فرمایید.

موضوع: درج آگهى فراخوان
 7900702467/ت ك م ع/2070

خرید یک ست
COMPLETE AIR COOLER 3E-2220  

بدینوسـیله از کلیـه سـهامداران محتـرم یـا نماینـدگان قانونی ایشـان دعوت می شـود، 
در جلسـه مجمـع عمومـی عـادی سـالانه منتهـی بـه 1402/10/30  ایـن شـرکت بـا 
دسـتور جلسـه زیر که در سـاعت 11:30 روز سـه شـنبه مورخ 1402/12/22 در محل 
شـرکت شـیر پاسـتوریزه پگاه آذربایجان شـرقی (سـهامی عام) به نشـانی تبریز، جاده 

فـرودگاه، ضلـع شـمالی میـدان آذربایجـان برگـزار مـی گـردد، حضور به هم رسـانند.
دستور جلسه:

1- اسـتماع گزارش فعالیت هیات مدیره و گزارش حسـابرس مسـتقل و بازرس قانونی 
شـرکت برای عملکرد سـال مالی منتهی به 1402/10/30

2- بررسـی و اتخـاذ تصمیـم راجـع بـه صورتهـای مالـی شـامل صـورت سـود و زیـان، 
صـورت وضعیـت مالـی، صـورت تغییـرات در حقوق مالکانـه و صورت جریان های نقدی 

بـرای سـال مالـی منتهـی بـه 30 دی مـاه 1402 و سـود قابـل تقسـیم.
3- انتخـاب حسـابرس و بـازرس قانونـی اصلـی و علـی البـدل بـرای سـال مالـی 1403 

و تعییـن حـق الزحمه ایشـان.
4- انتخاب روزنامه کثیر الانتشار برای سال مالی 1403.

5- تعیین حق حضور اعضای غیر موظف و پاداش هیات مدیره.
6- اتخـاذ تصمیـم در رابطـه بـا سـایر مـواردی کـه در صلاحیـت مجمـع عمومـی عادی 

سـالانه باشد.
ــت ــوگل میـ ــک گـ ــق لینـ ــداز طریـ ــی تواننـ ــی مـ ــهامداران گرامـ ــن سـ در ضمـ

https://meet.google.com/the-wcga-fwr بصورت آنلاین مشاهده فرمایند. 
هیأت مدیره شرکت شیر پاستوریزه پگاه آذربایجان شرقى 

(سهامى عام)

آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی سا�نه 
منتهی به ۱۴۰۲/۱۰/۳۰  

شرکت شیر پاستوریزه پگاه آذربایجان شرقی (سهامی عام)
ثبت شده به شماره ۱۶۲۰۸ و شناسه ملی ۱۰۲۰۰۲۱۹۵۳۲

sazman.agahi@den.ir

021-8901
)خـــــــــــــــــــــــــــط ویژه(

در سیستم 
جدید 

تبلیغ   کنندگان 
هزینه تبلیغات 
را با تون کوین 

می   پردازند و 
تلگرام پس از 

برداشت سهم 
50درصدی 

خود، باقی را 
به همان شکل 

تون کوین به 
تولیدکنندگان 

محتوا پرداخت 
می کند

بــا گســرش معامــات و افزایــش 
محبوبیت ارز   های دیجیتال در طول 
سال های گذشــته، پلتفرم   ها و اپلیکیشن   های متمرکز نیز به 
فناوری باک چین عاقه   مند شــدند و ســاخت توکــن و ارز 
دیجیتال بومــی خود را آغــاز کردند. با این حال، این مســیر 
چالش   های خود را نیز به همراه داشت و اکثر شرکت های بزرگ 
مانند تلگرام در نتیجه سختگیری   های قانونی و نبود چارچوب 
فعالیت مشخص مجبور به توقف توسعه پروژه   های باک چینی 
خود شدند.  در حالی که بسیاری از شرکت ها مانند فیس بوک 
برنامه   های خود را برای عرضه ارز دیجیتال بومی کنار گذاشتند، 
تلگرام به شدت نیازمند راهی برای کسب درآمد بود و به همین 
دلیل به کمک توسعه   دهندگان مســتقل، روند ساخت پروژه 
باک چینی خود را که تون نام داشت ادامه داد. در نهایت و با 
تکمیل فرآیند توسعه و عرضه شبکه باک چینی تون، تلگرام این 
فرصت را پیــدا کرد تا بــا حذف دردسر   هــای قانونــی، به ارز 
دیجیتال بومی خود دست پیدا کند و از آن برای عرضه خدمات 
و برنامه   های متنوعی اســتفاده کند.  در نتیجــه همکاری با 
پیام   رســان محبوب تلگرام و همچنین باک چین پیشرفته و 
جذاب خود، تون کوین از زمان عرضه توجهات بسیاری را به خود 
جلب کــرده و موفق به ثبت رشــد   های قیمتی شــده اســت. 
همکاری نزدیک تلگرام و تون کوین همچنان ادامه دارد و به نظر 
می رسد این ارز دیجیتال قرار اســت به زودی به عنوان ابزاری 
برای شراکت صاحبان کسب وکار   ها با تلگرام در راستای نمایش 

تبلیغات و کسب درآمد عمل کند. 

تون۩کوین؛۩پاداشی۩برای۩صاحبان۩کانال۩۩۩ها ۩
پیام   رســان تلگرام فعالیت خود را به عنوان یک اپلیکیشن 
رایگان آغاز کرد و تا به امروز نیز رایگان باقی مانده است. با این 
حال با افزایش تعداد کاربران این پیام   رسان در سراسر جهان 

با گسترش معاملات و افزایش محبوبیت ارز   های دیجیتال در طول سال های گذشته، پلتفرم   ها و 
اپلیکیشن   های متمرکز نیز به فناوری بلاک چین علاقه   مند شدند و ساخت توکن و ارز دیجیتال بومی 
خود را آغاز کردند. با این حال، این مسیر چالش   های خود را نیز به همراه داشت و اکثر شرکت های 
بزرگ مانند تلگرام در نتیجه ســختگیری   های قانونی و نبود چارچوب فعالیت مشخص مجبور به 

توقف توسعه پروژه   های بلاک چینی خود شدند. 

و افزایش شــدید هزینه   ها، تلگرام مجبور به ایجاد راهی برای 
کسب درآمد بود، در نتیجه تبلیغات را به پیام   رسان خود اضافه 
کرد.  تلگرام بــرای حفظ حریم خصوصی کاربــران و افزایش 
بازده، در مرحله آزمایشــی مدیریت تبلیغات را برعهده داشت 
و پیام   های کوتاه اســپانسری را در کانال   هــا نمایش می   داد. 
تلگرام در همان زمان نیز اعام کرد که با پایان مرحله آزمایشی، 
درآمد به دست آمده از تبلیغات نمایش داده شده را با صاحبان 
کانال   ها شریک خواهد شــد.  هم اکنون به نظر می رسد این 
روز نزدیک است و پاول دورف، مدیرعامل و بنیان گذار تلگرام 
روز چهارشنبه اعام کرد که به زودی پلتفرم تبلیغاتی تلگرام بر 
بسر باک چین شبکه تون راه   اندازی خواهد شد.  در سیستم 
تبلیغاتی جدید تلگرام، تبلیغ   کنندگان هزینــه تبلیغات را با 
ارز دیجیتــال تون کوین می   پردازند و تلگرام پس از برداشــت 
سهم 50درصدی خود، باقی مبلغ را به همان شکل تون کوین 
به تولیدکنندگان محتــوا و صاحبان کســب وکار   ها پرداخت 
می کند.  پاول دورف تاریخ راه   انــدازی حدودی پلتفرم جدید 
تبلیغات را ماه مارس )اســفند تا فروردین( اعام کرده اســت 
و احتمالا در روزها یــا هفته   های آینــده از آن رونمایی خواهد 
شــد. سیســتم جدید تبلیغات تلگرام به ویژه بــرای کاربران 
ایرانی کاربرد خواهد داشت؛ زیرا یکی از مزیت   های مهم آن، 
برداشتن محدودیت هاست.  اجرای تبلیغات تلگرام به کمک 
باک چین تون به کاربران ایرانی امکان می دهد تا در این فرآیند 
مشارکت داشته باشند و بدون نیاز به نگرانی پیرامون تحریم   ها 
و کارمزد   های نقــد درآمــد دلاری، در ازای نمایــش تبلیغات 
در کانال   های خــود ارز دیجیتال تون کوین پــاداش بگیرند و 
توکن   های خود را به راحتی و با قیمت عادلانه در صرافی   های 
ارز دیجیتال نقــد کنند. همچنین پلتفــرم تبلیغاتی جدید و 
رســمی تلگرام می   تواند اجــرای تبلیغات در این پیام   رســان 
را بهبود بخشــد و به همــکاری بهر میــان تبلیغ   کنندگان و 

نمایش   دهندگان منجر شــود. به کمک این سیســتم، از این 
پس شرکت ها و صاحبان کسب وکار   های ایرانی نیز می   توانند 
به جای ارتباط مســتقیم با صاحبان کانال   ها یا وابستگی به 
آژانس   های تبلیغاتی، از این پلتفرم برای نمایش تبلیغات خود 
در کانال   های مــورد نظر و به مخاطبان هدف خود اســتفاده 
کنند. بنابراین این فرآیند کارآیی تبلیغات را افزایش می دهد و 
در نتیجه می   تواند با جذب تبلیغ   کنندگان بیشر، به رشد درآمد 
صاحبان کانال   های تلگرامی منجر شــود.  پاول دورف بر این 
باور است که تنها فایده این سیستم کسب درآمد نخواهد بود 
و صاحبان کانال   ها به کمک این پلتفرم تبلیغاتی باک چینی 
می   تواننــد از درآمد خود بــرای اجرای تبلیغات نیز اســتفاده 
کنند و جایگاه کانــال خود را ارتقا دهند. ایــن اقدام به نوعی 
سرمایه گذاری برای آینده به شــمار می رود و کاربران با جذب 
مخاطبان بیشــر برای کانال خود، می   توانند در آینده درآمد 
بیشری داشته باشــند.  در نتیجه، به کمک پلتفرم تبلیغاتی 
جدید تلگرام یک چرخه و رابطه نزدیک و رو به پیشرفت میان 
تبلیغ   کنندگان و صاحبان کانال   ها ایجاد می شود که برای تمام 

طرفین سودآور خواهد بود. 

خبری۩مهم۩برای۩تون۩کوین ۩
با وجود هزاران ارز دیجیتال و توکــن متنوع، رقابت در بازار 
ارز   های دیجیتال داغ اســت و تنها ارز   هایی می   توانند به رشد 

خود ادامه دهند که مورد استفاده و توجه کاربران باقی بمانند 
و کاربرد   های خود را در زندگی روزمره نشــان دهند.  براساس 
داده   های منتشرشده، تلگرام روزانه 196میلیون کاربر فعال 
روزانــه و 800میلیون کاربــر ماهانه دارد و پــس از واتس آپ، 
وی چت و مسنجر فیس بوک، محبوب   ترین اپلیکیشن پیام   رسان 
جهانی به شــمار می رود. بنابرایــن افزایش کاربرد و ســطح 
همکاری تون کوین و اپلیکیشن پیام   رســان محبوب جهانی 
خبر بســیار مهمی برای این ارز دیجیتال به شــمار می رود و 
باعث می شود برای میلیون   ها نفر در سراسر جهان کاربرد پیدا 
کند.  این همکاری می   تواند فواید خود را برای پیام   رسان تلگرام 
و کاربران آن نیز داشته باشــد. استفاده و کار با ابزار تبلیغاتی 
آزمایشــی و قدیمی تلگرام با برخی چالش   ها همــراه بود و به 
همین دلیل شرکت ها و صاحبان کسب وکار   ها عاقه چندانی 
به انجام تبلیغات به کمک این ابزار نداشتند و ترجیح می   دادند 
به صورت مســتقیم با صاحبان کانال   ها برای تبلیغات ارتباط 
بگیرند یا از دیگر پلتفرم   ها استفاده کنند.  به کمک ارز دیجیتال 
تون کوین و بــا راه   اندازی پلتفــرم تبلیغاتی جدید، بســیاری 
از چالش   های گذشــته برطرف می   شــوند و همــراه با جذب 
تبلیغ   کنندگان بیشر، درآمد صاحبان کانال   های تلگرامی نیز 
افزایش پیدا خواهند کرد.  اخبار و همکاری   های اخیر تون کوین 
و تلگرام توجه سرمایه گذاران بازار ارز   های دیجیتال را نیز به خود 
جلب کرده و با افزایش کاربرد   های ایــن ارز دیجیتال در یک 

پیام   رسان محبوب جهانی، تون کوین به گزینه محبوبی برای 
معامله گران بازار تبدیل شده است.  هفته گذشته نیز تون کوین 
در عرض 24ساعت پس از انتظار خبر عرضه پلتفرم تبلیغاتی 
جدید تلگرام موفق به رشد قیمتی بیش از 15درصدی شد که 
به خوبی تاثیرات افزایش همکاری میان تون کوین و تلگرام را 
بر روند   های قیمتی این ارز دیجیتال نشان می دهد.  بسیاری 
از کاربران و تحلیلگران بر این باور هستند که همکاری تلگرام و 
باک چین تون هنوز در ابتدای مسیر خود قرار دارد و در طول 
سال های آینده فرصت   های متنوعی برای افزایش کاربرد   های 
ارز دیجیتال تون کوین در پیام   رســان تلگــرام وجود خواهد 
داشت؛ شرایطی که جذابیت   های سرمایه گذاری و معامات 
آن را برای معامله گران بازار ارز   های دیجیتال افزایش می دهد.  
البته سرمایه گذاران در طول مســیر پیشرفت تون کوین باید 
به این نکته مهم توجه کنند که این ارز دیجیتال مانند دیگر 
ارز   های دیجیتال به طور مداوم نوسانات شدید قیمتی را ثبت 
می کند، بنابراین حتی در روند   های صعودی آن نیز امکان ضرر 
در معامات وجود دارد. در نتیجه در حالی که امروزه تون کوین 
به عنوان یک گزینه سرمایه گذاری آینده دار در بازار ارز   های 
دیجیتال شناخته می شود، اما سرمایه گذاران عاقه   مند به 
سرمایه گذاری در این پروژه و خرید تون کوین باید به خطرات 
بازار ارز   های دیجیتال نیز توجه داشته باشند و ریسک فعالیت 

خود را مدیریت کنند. 

صاحبان۩کانال۩۩۩ها۩به۩کمک۩ارز۩دیجیتال۩تون۩کوین۩و۩پلتفرم۩تبلیغاتی۩
جدید۩تلگرام۩در۩درآمد۩این۩پیام۩۩۩رسان۩سهیم۩می۩۩۩شوند

شراکتباطعمتونکوین



 شنبه . 12 اسفند 1402

21 شعبان 1445 . 2 مارس 2024

سال بیست و دوم . شماره 5961 varzesh@den.ir

گـــــــــــــروه ورزش
52189458

d o n y a - e - e q t e s a d . c o m

آگهى مناقصه شماره ب - 52 - 1402

 مناقصه گذار: صنایع شهید چمران 

شـرح  بـه  قطعـه  سـاخت  و  خریـد  دارد  نظـر  در  چمـران  شـهید  صنایـع  موضـوع: 

نمایـد. خریـداری  شـرایط  واجـد  کننـدگان  تامیـن  از  را  ذیـل  جـدول 

 مهلت تحویل اسناد مناقصه: طی دو هفته از انتشار آگهی.

 اوقات تحویل اسناد مناقصه: روزهای شنبه الی چهارشنبه از ساعت ۸ الی ۱۶ 

صـورت  بـه  و  پیشـنهادی  قیمـت   ٪  ۵ معـادل  مناقصـه  در  شـرکت  تضمیـن 

نقـدی. واریـز  یـا  و  بانکـی  شـده  تضمیـن  چـک  بانکـی،  نامـه  ضمانـت 

هزینه آگهی به عهده برنده/برندگان مناقصه می باشد.

کننـدگان  شـرکت  جهـت  فعالیـت  حـوزه  بـا  مرتبـط  سـمتای  گواهینامـه  داشـتن 

اسـت. الزامـی  مناقصـه  در 

مناقصه گذار در رد یا قبول تمام و یا هر یک از پیشنهادها مختار می باشد.

مشخصات دقیق تکمیلی طبق اسناد تحویلی می باشد.

 ۰۹۱۸۳۷۷۰۶۶۹ موبایـل  ۷۷۰۰۶۴۲۰ و   تلفـن  شـماره  بـا  بیشـتر  اطلاعـات  کسـب  جهـت 

فرماییـد. حاصـل  تمـاس 

تعدادکد قطعهردیف
1500 عدد101-00-13

نظـر  در  سـایپا  اکسـل  و  گیربکـس  موتـور،  تولیـدى  شـرکت 
دارد نسـبت بـه انتخـاب تامیـن کننـده جهـت خریـد 5 دسـتگاه 
اسـپیندل کامـل جهـت دسـتگاه DAEWOO مـدل H63 شـرکت 
نمایـد.  اقـدام  سـایپا،  اکسـل  و  گیربکـس  موتـور،  تولیـدى 
متقاضیـان داراى رزومـه کارى مرتبـط ، مـى تواننـد بـه سـایت
 WWW.MEGAMOTOR.IR ، بخـش مناقصـه یـا مزایـده  مراجعه 
نموده و یا جهت دریافت اطلاعات بیشتر با واحد بازرگانى داخلى 
شـرکت مگاموتـور بـه آدرس: تهـران، بزرگـراه فتح(کیلومتـر18 
جـاده قدیـم کـرج) ، تلفـن: 44922442 تمـاس حاصـل نماینـد. 

ضمنـا هزینـه چـاپ آگهـى از برنـده مناقصـه اخـذ مـى گردد.
روابط عمومى شرکت مگاموتور

آگهی مناقصه
۰۲/۵۶-۰۲

آگهی مناقصه عمومی 
ساخت و نصب آسانسور برای حمل مواد آهن سازی 

در  شرکت فو�د کاوه جنوب کیش)سهامی عام(
شرکت فولاد کاوه جنوب کیش(SKS) در نظر دارد نسبت به طراحى  و ساخت و نصب آسانسور براى حمل مواد آهن سازى 
(مطابق موارد مندرج در اسناد) از طریق مناقصه عمومى از شرکت هاى واجد شرایط اقدام نماید. متقاضیان مى توانند براى 
اطلاع از شرایط مناقصه به سایت شرکت فولاد کاوه جنوب کیش به نشانى WWW.SKSCO.IR مراجعه نموده و پیشنهادهاى 
خود را مطابق شرایط اعلامى حداکثر تا پایان وقت ادارى روز شنبه مورخ 1403/01/18 به دبیرخانه حراست شرکت تحویل 

و رسید دریافت نمایند. 1402/68

روابط عمومى شرکت فولاد کاوه جنوب کيش (سهامى عام)

اط�عیه مهم فروش محصو�ت ضایعاتی 
شرکت فو�د کاوه جنوب کیش )سهامی عام(

بدینوسیله به اطلاع مى رساند، شرکت فولاد کاوه جنوب کیش مستقر در بندرعباس - منطقه ویژه اقتصادى خلیج فارس، قصد دارد پیرو 
اطلاع رسانى هاى قبلى و در راستاى شفاف سازى فرایند فروش و ارائه خدمات بهتر به متقاضیان و مشتریان گرامى، محصولات مازاد و ضایعاتى 
خود را به شرح ذیل در اسفند ماه 1402 به روش عرضه در بازار فرعى بورس کالاى ایران (قابل خرید و رقابت براى کلیه افراد حقوقى و حقیقى 

داراى کد معاملاتى بورس کالا) به فروش رساند. 
1- روغن هیدرولیک مستعمل مقدار حدود 100,000 (25 %±) لیتر.

2- روغن ترانس مستعمل 6,000 (25 %±) لیتر .
3- بشکه پلاستیکى 26,650 (25 %±) عدد. 

4- بشکه فلزى 5,550 (25 %±) عدد.
5- ضایعات چوب 316 (25 %±) تن .

6- ضایعات نسوز 5,693 (25 %±) تن.
7- ضایعات ته پاتیل 8,101 (25 %±) تن.

8- ضایعات ته تاندیش 5,906 (25 %±) تن.
9- ضایعات الکترود گرافیتى 232 (25 %±) تن.

10- ضایعات باترى(آمپر مختلف) 1,650 (25 %±) عدد.
بر این اساس، پیرو اعلام هاى قبلى، متقاضیان گرامى باید نسبت به دریافت کد معاملاتى بورسى در اولین فرصت اقدام نمایند.

اطلاعات تکمیلى در این خصوص در وب سایت رسمى شرکت فولاد کاوه جنوب کیش به آدرس www.sksco.ir  منتشر خواهد گردید. همچنین 
متقاضیان گرامى مى توانند براى کسب اطلاعات بیشتر با مراجعه به وب سایت رسمى شرکت فولاد کاوه جنوب کیش از طریق شماره هاى تماس 

مندرج در این وب سایت با کارشناسان واحدهاى بازاریابى و فروش ارتباط برقرار نمایند. 1402/69
روابط عمومى شرکت فولاد کاوه جنوب کيش

آگهی مناقصات عمومی 
شـرکت شـهرك صنعتـى غیردولتـى هشـتگرد (بـا مسـئولیت 
محـدود و بـا شـماره ثبـت 942)  در نظـر دارد راهبـری و نگهـداری از 
تصفیـه خانـه فاضـلاب مرکـزی شـهرك صنعتـی غیردولتـی هشـتگرد 
(بـا ظرفیـت 1850 متـر مکعـب در شـبانه روز و در حـال حاضـر مقـدار 
فاضـلاب ورودی در طـی روزهـای هفتـه از 1000 تـا 1600 متـر مکعب 
متغیـر مـی باشـد) را بـا شـرایط ذیـل بـه پیمانـکاران واجـد صلاحیـت 

واگـذار نماید:
1- دارای حداقل 5 سـال سـابقه مفید و مرتبط در راهبری و نگهداری 

تصفیـه خانه شـهرك های صنعتی 
2- مدت قرارداد 2 ساله می باشد.

3- جهـت حسـن انجـام کار، ضمانـت نامـه بانکـی معـادل 2 برابـر کل 
مبلـغ قـرارداد از پیمانـکار اخـذ مـی گـردد.

4- شرکت در پذیرش و یا رد پیشنهادات مختار می باشد.
از کلیه متقاضیان درخواسـت می گردد پیشـنهادات خود را به انضمام 
سـایر مـدارك و مسـتندات حداکثـر تـا 1402/12/28 از طریـق ایمیـل 

به نشـانی Hashtgerdicc@gmail.com  ارسـال فرمایند.
سيدعبداله علوى

مديرعامل شهرك صنعتى غيردولتى هشتگرد
شماره آگهى 11183/768 

آگهی مزایده عمومی ام�ک و مستغ�ت 
(شماره ۴۰۲-۱۰۴)

شـرکت سـرمایه گذارى عمرانـى پـرداس بـه عنـوان کارگـزار در 
نظـر دارد یـک واحـد آپارتمـان با کاربری مسـکونى به متراژ 305/41 
متـر مربـع بـه همـراه دو دسـتگاه پارکینـگ و یک باب انباری به آدرس: 
تهران، ولنجک، خیابان مقدس اردبیلی، خیابان شـادآور، نبش هشـتم 
شـرقی، بـرج بـاغ دوقلـوی تابنـاك بـا سـال سـاخت 1402 را به قیمت 
پایـه 800/000/000/000 ریـال در قالـب مزایـده عمومـی واگـذار نماید، 
متقاضیـان می تواننـد بـرای دریافـت اطلاعـات و فرم هـای شـرکت در 
مزایـده و بازدیـد از تاریـخ 1402/12/12 لغایـت 1402/12/26 بـا تلفن 
88534937 - 09127780588 تمـاس حاصـل نماینـد. متقاضیـان 
باید پیشـنهاد خود را به همراه 5٪ ارزش پایه با مشـخصات و شـرایطی 

که در اسـناد مزایده قید شـده اسـت به شـرکت تسـلیم نمایند.

بدینوسیله به اطلاع مى رساند شرکت فرآورده هاى نسوز آذر (سهامى عام) 
 Simense-PLCS5,S7 کارت  ردیف   39 خرید  به  نسبت  دارد  نظر  در 

طبق جداول پیوست از طریق مناقصه اقدام نماید .
لذا از افراد و شرکت هاى واجد شرایط دعوت به عمل مى آید در 
صورت تمایل اسناد مناقصه را از سایت www.Azarref.ir  دریافت 
نموده و پیشنهاد قیمت خود را در پاکت دربسته حداکثر تا ساعت 
14 روز شنبه مورخ 1402/12/19 به آدرس اصفهان-خیابان شیخ 
کوچه  کارگران-جنب  نظامى63-کوى  حکیم  شمالى-کوچه  صدوق 
و  خرید  8163935671-واحد  15-کدپستى  سینا-پلاك  بوعلى 

پشتیبانى ارسال و تحویل خانم مطلق گردد.
شرکت فرآورده هاى نسوز آذر 

به شماره 14208

آگهى مناقصه عمومى

شـرکت توسـعه مسـکن اصفهان در نظر دارد عملیات 
خـاك بـرداری و طراحـی و اجـرای سـازه نگهبان پروژه هاتف 
خـود را بـا عمـق حـدود 10 متـر از طریـق مناقصـه عمومـی 
واگـذار نمایـد. از پیمانـکاران واجد صلاحیت دعوت می گردد 
جهت دریافت اسـناد مناقصه از تاریخ 1402/12/12 لغایت 
1402/12/14 به نشـانی: اصفهـان، خیابـان میـر، جنب بیمه 
آسـیا، پلاك 133 مراجعه و یا با شـماره 031-36622031 
تماس حاصل فرمایید. اسـناد مناقصه داخل پاکت های الف 
و ب بایسـتی توسـط متقاضـی تأییـد و تـا پایـان وقـت اداری 
روز چهارشـنبه 1402/12/16 تحویل واحد حراسـت شرکت 
به نشـانی فوق گردد و رسـید آن اخذ گردد. جلسـه بازگشایی 
پاکت هـای مناقصـه در تاریـخ 1402/12/17 سـاعت 10 در 
محـل دفتـر شـرکت توسـعه مسـکن اصفهان برگـزار خواهد 

شـد. هزینـه چـاپ آگهـی برعهده برنده مناقصه می باشـد.

مناقصـه 

اوسمار، در مسير تثبيت روي نيمکت پرسپوليس
دلبري برزيلي

دنياي اقتصــاد: فوتبال همين اســت که 
مي بينيد. راه و رسمش ساده است؛ خوب 
باشي، هيچ احدالنــاسي نمي تواند خوب 
بودنــت را زير ســوال ببرد و اگــر بد باشي، 
با هزار تا شــانتاژ و تبليغات هم نمي تواني 
نظر عميق و بلندمــدت مخاطبان را عوض 
کني. انتخاب اوسمار ويرا به عنوان سرمربي 

پرسپوليس با انتقادات زيادي همراه شد، چرا که به هر حال او دستيار ارزان قيمت يحيي 
گل محمدي بود و اگر سرمربي مستعفي سرخ ها را در اين فصل ناکام بدانيم، اوسمار هم 
بخشي از اين ناکامي بوده است. غير از اين، خود او هم به عنوان سرمربي تجربه چندان 
موفقيت آميزي در تيم هاي مختلف نداشــته و همه اين مســائل، هواداران را به ترديد 
انداخته بود. بعدتر هم شکست هاي عجيب برابر شباب الاهلي امارات و آريا اسلامشهر 

در مسابقات دوستانه رقم خورد و به نااميدي ها دامن زد.
شروع رسمي مسابقات اما داستان ديگري داشت. پرسپوليس در نيمه دوم بازي با 
آلومينيوم اراک فوق العاده بود، هرچند فرصت سوزي مهاجمان، ناديده گرفته شدن 
يک خطاي پنالتي و در نهايت گل وحشتناکي که عليرضا بيرانوند خورد، تيم برتر زمين 
را بدون امتياز به تهران برگرداند. در عوض اما در نبرد با تراکتور و ذوب آهن، اين فوتبال 
خوب با کسب امتيازات کامل همراه شد. شايد به جرات بتوان گفت پرسپوليس در اين 
دو بازي حداقل 10 موقعيت عالي گلزني درست کرد و هوادارانش را حسابي به وجد 
آورد. نفرات خوبي هم جذب تيم شده اند که در اين روند بي تاثير نبوده است. عيسي 
آل کثير بازي قبلي گل مهمي زد و در اين مسابقه هم عبدالکريم حسن و اورونوف در 
دقايقي که به ميدان رفتند واقعا نويدبخش ظاهر شدند. آيا اوسمار سرمربي خوبي است 
و در پرسپوليس موفق مي شود؟ شايد نه بدبيني هاي اوليه آن قدرها منصفانه بود و نه 
تمجيدهاي کنوني چندان منطقي است. با اين همه فعلا فقط يک نکته مسلم وجود 
دارد؛ پرسپوليس تماشــايي بازي مي کند و هوادارانش از اين طراوت راضي هستند. 
فصل اول برانکو را به ياد بياوريد تا بدانيد هيچ چيز مثل يک فوتبال هجومي و ديدني، 
هوادار را سر حال نمي آورد، مخصوصا اگر تيم نشانه هايي از پوست اندازي را بروز بدهد.

روز متناقض آقاي متنفر از پرسپوليس!
ورزش مديا: محسن فروزان يکي از کساني بود که در اين سال ها کوشيدند هويت 
حرفه اي خود را در تعارض با پرسپوليس بسازند و در اين مسير تا جايي پيش رفت که 

چند ماه پيش در مصاحبه اي جنجالي گفت: »من از پرسپوليس متنفرم!«
به هر تقدير فروزان که در پنجره زمستاني از گل گهر به ذوب آهن منتقل شده بود، 
در هفته هجدهم ليگ برتر فرصتي ديگر براي تقابل با پرســپوليس به دست آورد و 
البته که روز متناقضي را تجربه کرد. اوايل بازي يک ضربه پنالتي به سود پرسپوليس 
اعلام شد تا فروزان از گئورگي گولسياني چيپ بخورد؛ شبيه گلي که يک بار رامين 
رضاييان به او زده بود. بعد از آن اما فروزان نمايشي چشمگير برابر سرخ پوشان داشت 
و به دفعات دروازه تيمش را نجات داد. او دو تک به تــک از عيسي آل کثير و مهدي 
ترابي گرفت، در دو نوبت ديگر ضربات ترابي را از درون و بيرون محوطه جريمه مهار 
کرد و چند سيو خوب ديگر هم برابر اميد عاليشاه، اورونوف و... داشت. به هر حال 
اما رکورد منفي کلين شيت نکردن ها و نبردن هاي فروزان برابر پرسپوليس همچنان 
حفظ شد. او طي 14 تقابل با پرسپوليس، 10 بار بازنده بوده، 4 بار مساوي کرده و 

فقط در يک مسابقه گل نخورده است.

گزارش يک افت
دنياي اقتصاد: مهرداد محمدي که جزو 
خريدهاي مهم و سرشــناس استقلال 
در اين فصل به شــمار مي آمد، از قضا 

شروع خوبي هم با پيراهن آبي ها داشت. 
او طي 6 هفته نخســت ليگ برتر ۳ گل زد 

و يک پاس گل داد تا حســابي به چشــم بيايد. مخصوصا بعد از به 
ثمر رساندن گل هزارم استقلال در تاريخ ليگ برتر برابر استقلال 
خوزســتان بود که محمدي بيش از پيش در کانــون توجهات قرار 
گرفت، اما پس از آن سطح کيفي او رو به افول گذاشت و به بازيکني 
محو در ترکيب استقلال تبديل شد. آمار مي گويد محمدي در 12 
بازي اخير آبي ها فقط يک گل زده و يک پــاس گل داده که هر دو 
هم برابر نساجي بوده و البته روي گل او، کمي هم مي شد رد پاي 
خوش اقبالي را ديد؛ جايي که توپ بعــد از برخورد با پاي مدافع به 
کلي تغيير جهت داد و از خط دروازه نساجي گذشت. همين روند 
نزولي هم باعث نيمکت نشــيني محمدي شده اســت؛ طوري که 
او برابر پيکان يک نيمه بازي کرد و در ســه مسابقه اخير آبي ها هم 
نيمکت نشيني بوده که حضورش در زمين چندان به کار تيم نيامده 

است. نه؛ اين مهرداد، مهرداد اول فصل نيست.

عبور دي بروينه از مسي؟
دنياي اقتصاد: فــردا قرار اســت دربي 
حساس شــهر منچســر بين سيتي و 
يونايتد برگزار شود و اين در حالي است 

که ديدار دو تيم غير از جنبه هاي تيمي، 
از جهت فــردي هم براي يکــي از بهرين 

ســتارگان امروز دنياي فوتبال اهميت ويژه دارد. ســتاره بلژيکي، 
از ابتداي ســال 2024 که پس از پنج ماه  دوري به ترکيب سيتي 
برگشت در فرم خوبي قرار داشته است. او از آن زمان 12 پاس گل در 
يازده بازي در تمامي رقابت ها داده است که چهار پاس گل در بازي 
مقابل لوتون تاون در جام حذفي انگليس داده شد. اين چهار پاس 
گل باعث شدند تعداد پاس گل  هاي دي بروينه در تمام مسابقات 
در 10 سال گذشته به 202 برسد. شايد جاي تعجب نباشد که تنها 
بازيکني که در اين مدت در ليگ هاي برتر اروپايي يعني ليگ برتر، 
لاليگا، سري A، ليگ فرانسه و بوندس ليگا پاس هاي گل بيشري 
داده، ليونل مسي است. برنده هشت توپ طلا، در يک دهه گذشته 
20۳ پاس گل داده که اکثرشان در زمان حضورش در بارسلونا بوده 
است. حالا بعد از دوري مسي از اروپا، دي بروينه اين شانس را دارد 
که به بهرين پاســور اروپا در يک دهه گذشته تبديل شود و رکورد 
ليونل مسي را بشکند. ستاره بلژيکي منچسر سیتی با يک پاس گل 
به رکورد مسي خواهد رسيد و اگر دو پاس گل بدهد، به تنهايي در 
صدر قرار خواهد گرفت. نکته شگفت انگيز در مورد ستاره آرژانتيني 
اما اين اســت که تعداد بالاي گل هايش با مهاجمان نوک مقايسه 
مي شود و تعداد پاس گل هايش با بهرين هافبک هاي تاريخ! بله؛ 

او يک اعجوبه بود.

فرهاد مجیــدی بــه عنوان 
قهرمان بدون شکست ايران 
راهي تيم درجه دو اماراتي شــد، امــا حضورش روي 
نيمکت کلبا به فصل دوم هم نرسید. اتفاقي که براي 
مربيان موفق ســاليان اخير فوتبال ايران در خارج از 

کشور، يک غم مشرک بوده است.

تزلزل آقاي قهرمان  
کلبا در شبي که مهدي قائدي موفق به گلزني شد، 
2بريک به البطائح باخت تا با دو بازي بيشــر، تنها 
دو پله با منطقه ســقوط فاصله داشــته باشد. تيمي 
که سال گذشــته به نســبت بضاعتش نتايج خوبي 
کسب کرد و انتظار مي رفت امسال به رتبه اي بهر از 
هشتمي فصل قبل برسد، در عمل وارد بحران شده 
و آمار تنها دو برد در يازده بازي اخــير اين موضوع را 
ثابت مي کند. ميانگين امتيازگــيري اتحاد کلبا در 
فصل 2۳-2022 ليــگ امارات، 1.26 بــه ازاي هر 
بازي بود که اين معدل در فصل جاري به 0.86 امتياز 
رسيده است. مجيدي در امارات بيکار شد اما حقيقت 
اينجاســت که او به عنوان مربي اي که اســتقلال را 

پس از يک دهه به قهرماني مقتدرانه رســانده، بايد 
گام هاي بزرگ تري را در ادامه مســير حرفه اي خود 
بردارد. هرچند بايد اعــراف کرد که صرف مربيگري 
در کشــورهاي خارجي آن هــم در دوره اي که خبري 
از ايراني ها در خارج از کشور نيست، مي تواند نوعي 
موفقيت محســوب شــود، اما مســاله اينجاست که 
موفقيت در ليگ وطني و ســپس ناکامــي در خارج 
از کشــور نشــان مي دهد که ســقف فوتبال ايران تا 
چه اندازه کوتاه شــده اســت. اين گزاره تنها شامل 
تاکتيســين هاي ايراني نمي شــود و نگاهي به قدم 
بعدي مربيان موفق ساليان اخير که عمدتا خارجي 
هــم بودند، نشــان مي دهد کــه اين معضــل کاملا 

بين المللي است!

خارجي هاي ناکام  
برانکو ايوانکوويچ احتمالا موفق ترين سرمربي خارجي 
ســاليان اخير فوتبال ايــران بوده و اين ادعا از کســب 
جام هاي فراوان و نســلي کــه براي پرســپوليس رو به 
زوال ســاخت، پيروي مي کند. شــايد برخي سبک يا 
حتي دستاوردهاي برانکو را دوست نداشته باشند، اما 

نمي توان سلطه او بر فوتبال داخلي ما را ناديده گرفت. 
همان طور که کارلوس کي روش در سال هاي ابتدايي 
حضور در تيم ملي علاوه بــر موفقيت در نتيجه گيري، 
يک اتوريته گم شــده را به فوتبال ايران تزريق کرد. اما 
سرنوشــت هر دو نفر پس از حضور در ايــران چه بود؟ 
برانکو که راهي الاهلي امارات شــد و تنها چندماه بعد 
اخراج شد، سپس با تيم ملي عمان آن نتايج ضعيف را 
در جام ملت هاي آسيا گرفت. کي روش هم که اوضاعش 
تعريفي ندارد. 4 سال قبل با کلي اعراض از کلمبيا کنار 
گذاشته شد و سپس مصري ها هم نتوانستند حضورش 
را تحمل کنند تا پس از نتايج ضعيف با تيم ملي در جام 
جهاني قبل، اکنون خانه نشين شــده است. اين قصه 
براي گابريل کالدرون، سرمربي اسبق پرسپوليس هم 
صدق مي کند که با بي عدالتي از تيم صدرنشين جدول 
کنار گذاشته شد، اما پس از يک تجربه کاملا ناموفق در 
الخور امارات، احتمالا اين روزها به خداحافظي از دنياي 
مربيگري فکر مي کند. اينها نشان مي دهد که اگر يک 
مربي در ايران موفقيتي به دست آورد، بهر است همين 
جا به فعاليتش ادامه بدهد چرا که آينده خوبي خارج از 

مرزها در انتظارش نخواهد بود!

درست يک روز پس از اينکه اعضاي هيات مديره تيم اتحاد کلبا بر ســر ابقا يا اخراج فرهاد مجيدي جلسه گذاشتند، اين تيم يک شکست 
خانگي ديگر را تجربه کرد تا رسما از هدايت اين تيم برکنار شود.

موفقيت در ايران، ناکامي در خارج

دنياي تلخ فرهاد

آقای فردنیاخانم معروف خانیآقای احمدیتایید دبیرپایانشروعصفحه آرا
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بازگشت نصرالله معین 
نجف آبادی، خواننده 
قدیمی به ایران،  نســبت به قبل جدی تر شده 
است. این موضوع سال  ها در دولت های مختلف 

مطرح و  تکرار شــد و در نهایــت بی نتیجه باقی 
ماند. این بار اما به نظر می رسد مذاکرات انجام 
شده و توافقی هم صورت گرفته و همین روال اگر 
ادامه پیدا کند معین به زودی باز می گردد. دلیل 

اصلی ایــن اتفاق همســو بودن دولــت و  دیگر 
نهادهای حاکمیتی است. پیش تر بین دولت ها 
و ســایر نهادهــای تصمیم ســاز چالــش وجود 
داشت، اما با روی کار  آمدن دولت سیزدهم دیگر 

چنان شکاف هایی وجود ندارد و همین موضوع 
می تواند رویای بازگشت بسیاری از هنرمندان 
ممنوعه خارج نشــین را به واقعیت تبدیل کند. 
پس از برد تیم فوتبال ایــران مقابل ژاپن، معین 
یک استوری منتشر کرد و به مردم این پیروزی را 
تبریک گفت. پیام او بازتاب های زیادی داشت و 
خیلی هــا از آن بــه عنــوان فرکانــس پیشرفت 
مذاکرات با او  یاد کردند. البته داستان بازگشت 
خارج نشــین ها از نخســتین روزهــای فعالیت 

عنــوان  بــه  رئیســی  ابراهیــم 
رئیس جمهور شروع شد. او از تسهیل 
شرایط در این زمینــه حرف زد و یک 
ســال پیش در دیدار نوروزی خود با 
جمعی از ایرانیــان مقیم خــارج از 
کشور، به وزارت امور خارجه ماموریت 
داد تــا کارگروهــی ویژه بــه  همین 
منظور ایجاد کند. او همچنین گفت 
بخش علم و فرهنگ شورای ایرانیان 
خــارج از کشــور بــا هــدف ارتباط 
مســتمر و موثــر بــا دانشــمندان و 
فرهیختگان ایرانی راه اندازی شود. 
دو ســال پــس از آن حرف هــا روز 
چهارشنبه 20دی ماه محمدمهدی 
اســماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی، در پاســخ به سوالی اعلام 

کرد که حضور معین در ایران هیچ مشکلی ندارد. 
او همچنین گفت اجازه فعالیت این خواننده در 
ایران تابع قانون است. پس از آن موج واکنش ها 
شکل گرفت و حتی برخی خوانندگان همچون 
حسن شــماعی زاده از گفت وگوی خود با معین 

درباره بازگشتش به کشور صحبت کردند. 
بازگشت معین یکی از موضوعات داغ این ماه ها 
بود و حالا بــا اظهار نظر یکــی از اعضای وزارت 
امور خارجه داغ تر هم شده است. روز پنج شنبه 

عبدالله سهرابی، دستیار وزیر و مدیرکل شورای 
عالی امور ایرانیان، در یک مصاحبه گفت اخبار 
خوبی در خصوص بازگشــت معین به ایران در 
پیش است. او اعلام کرد که در حال برنامه ریزی 
برای بازگشــت این خواننده هســتند و توضیح 
داد هیچ کسی به یک ایرانی نمی تواند بگوید به 

ایران نیا، کسی ممنوع الورود نیست. 
ســهرابی گفت ایرانیان خارج از کشور از سایت 
پرسمان می توانند متوجه مشکلات قضایی خود 
شــوند حتی اگر مشــکل امنیتی 
داشــته باشــند. او افــزود: »چهار 
نهاد موثر ما شامل دادستانی کل 
کشور، اطلاعات فراجا، اطلاعات 
ســپاه و وزارت اطلاعات با حضور 
نماینده تام الاختیــار وزیر خارجه 
در کمیته اســتعلام حضور دارند و 
با اطمینــان می گویم اگــر نتیجه 
 اســتعلام مثبــت بــود تضمیــن 

با ماست.«
مدیــرکل شــورای عالــی امــور 
ایرانیــان در رابطــه بــا بازگشــت 
معین گفت که نــگاه وزیر فرهنگ 
و ارشــاد بــه موضوع نــگاه جذب 
حداکثری است و در حال تدارک و 
برنامه ریزی این موضوع با نهادهای 
مختلف هســتیم و هــم درمورد معیــن و هم در 
مورد افراد دیگــر دنبال این هســتیم که جذب 
حداکثری داشــته باشــیم. اخبار منتشر شده 
حاکی اســت که تکاپویی جدی برای بازگشت 
معین وجود دارد و احتمالا غیــر از او هنرمندان 
دیگری هــم بــه کشــور برگردنــد. در وضعیت 
کنونی شاید نه تنها مســیر بازگشت هنرمندان 
خارج نشین به کشور باز شود، بلکه شاید امکان 

فعالیت هنری شان نیز فراهم شود. 

مرگ دو نفر از عوامل »سلمان فارسی«

دنیای اقتصاد: وقوع یک حادثه در سر صحنه فیلم برداری سریال »سلمان فارسی« 
منجر به مرگ دو تن از عوامل این سریال شد.

احسان ناظم بکایی، مدیر روابط عمومی سریال »سلمان فارسی«، گفت: عوامل 
سر صحنه فیلم برداری در شمال شاهرود بودند که متاسفانه پلی که برای پروژه 
ساخته شده بود، فروریخت. ارتفاع پل حدود یک متر بوده است و چندان بلند نبود 
اما هنرورها بر اثر برخورد به سازه مصدوم شدند. چهار نفر دچار مصدومیت هایی 
شدند که فورا با بالگرد به بیمارستان امام حسین )ع( شاهرود منتقل شدند اما 
متاسفانه دو تن از عوامل، یعنی آقایان سیدعلی نعیمی و حمید ظهیری، در این 

حادثه جان خود را از دست دادند.
سلمان فارسی از سریال های پرهزینه صداوسیماست که به کارگردانی داوود 
میرباقری در شهرستان شاهرود در حال فیلم برداری است. این سریال در سه فصل 
دوران ایران ساسانی، امپراتوری بیزانس و حجاز صدر اسلام به زندگی و زمانه یار 
ایرانی پیامبر اسلام)ص( می پردازد. با پایان فیلم برداری فصل بیزانس، حدود پنج 
ماه است که فیلم برداری فصل ایران ساسانی آن آغاز شده است. تصویربرداری 
مجموعه تلویزیونی »سلمان فارسی« از نیمه تابستان امسال به بخش ایران باستان 

رسیده است.

پخش سریال »افعی تهران« از ۱۶ اسفند
دنیای اقتصاد: سریال »افعی تهران« به کارگردانی ســامان مقدم از 16 اسفند 
1402 از پلتفرم فیلم نت پخش می شود. »افعی تهران« در ژانر درام اجتماعی، 
ماجراهای یک کارگردان سینماست که درگیر پرونده قتلی می شود. در این سریال 
پیمان معادی، سحر دولتشاهی، آزاده صمدی و پژمان جمشیدی با حضور مریلا 

زارعی و... حضور دارند.

کمپین چینی ها علیه رمان نویس نوبلیست 
دنیای اقتصاد: مو یان، نویسنده نوبلیست چین، در شبکه های اجتماعی این کشور 
متهم شده که قهرمانان چین را تحقیر کرده و به آنان توهین کرده است. یکی از 
کاربران شبکه های اجتماعی، گزیده هایی از آثار مو یان را به صورت آنلاین در کنار 
یک نظرسنجی سازمان یافته برای سنجش افکار عمومی در مورد این موضوع به 
اشتراک گذاشته و اتهاماتی شامل تحقیر مردم چین و تجلیل از مهاجمان ژاپنی را 
مطرح کرده و  این حادثه بحث هایی را در مورد نقش ادبیات در جامعه، ملی گرایی 
و مرزهای سانسور در صنعت چاپ و نشر چین مطرح کرده است. در مقابل برخی 
از منتقدان استدلال می کنند که اقدامات این کاربر چینی مصداق سوءاستفاده 

از شهرت مو یان است و قابل اثبات نیست. 
گسترش انتقادات علیه مو یان در شبکه های اجتماعی باعث شده کمپین هایی 
علیه فروش آثار او شــکل بگیرد. در حال حاضر مو یان سرشناس ترین نویسنده  
چینی اســت که آثارش ماهانــه میلیون ها جلد فــروش دارد. این نویســنده  تا 
کنون ده ها رمان و داســتان  کوتاه به نگارش درآورده اســت. او از سال 19۸۷ با 
انتشار »ذرت سرخ« به شــهرت رسید. رئالیسم جادویی ســبک بیشتر کارهای 
ادبی مو یان اســت که بســیار مورد توجه اعضای آکادمی جایــزه  نوبل ادبیات 
قرار گرفت و او سرانجام در ســال 2012 به دلیــل »واقع گرایی وهم آلود آمیخته 
 با داســتان های عامیانــه و تاریخی در آثــارش« به عنــوان برنده نوبــل ادبیات 

معرفی شد.

اکران فیلم نوروزی در مناطق فاقد سینما 
دنیای اقتصاد: فیلم ســینمایی »ایلیا، جســت وجوی قهرمان« همزمان با اکران 
نوروزی در مناطق فاقد سینما در مکان هایی مانند مساجد، مدارس، کانون های 
فرهنگی و سالن های شهر نمایش داده می شود. فیلم »ایلیا، جست وجوی قهرمان« 
داستان آرش نوجوان ایرانی و یکی از چهار گیمر برتر جهان است که در حین بازی 
جدید جهانی اش وارد یک بازی کامپیوتری جدید می شود. این بازی که در حال 
گزارش برخط برای بچه های سراسر دنیاست، او و خانواده اش را درگیر یک ماجرای 

پلیسی بین المللی می کند.

نمایش یک فیلم تئاتر در خانه هنرمندان
دنیای اقتصاد: فیلم تئاتر »کسی نیست همه داستان ها را به یاد آورد« در سینماتک 
خانه هنرمندان ایران نمایش داده و تحلیل و بررســی می شود. نمایش »کسی 
نیست همه داستان ها را به یاد آورد« نوشته محمد چرمشیر، به کارگردانی زنده یاد 
رضا حداد، ســال 1۳9۳ در مدت زمان 52 دقیقه اجرا شــده اســت و فیلم تئاتر 
آن چهارشنبه 16 اســفند 1402 ســاعت 1۷ در ســالن فریدون ناصری برای 

علاقه مندان نمایش داده می شود. 
پس از نمایش این فیلم تئاتر، نشست تحلیل، بررســی و نقد آن با حضور عباس 
غفاری میزبان و فرزاد فره وشی مستندساز و منتقد تئاتر برگزار می شود. سیامک 
انصاری، برزو ارجمند، نیما انصافیان، روزبه بمانی، ستاره  پسیانی، خسرو  پسیانی، 
امیر  جنانی، لیلی  رشیدی، داریوش فائزی، شبنم  فرشادجو، هاله گرجی و امین 

 موحدی پور بازیگرانی هستند که در این نمایش ایفای نقش کرده اند.

 اکران آنلاین »فسیل«
 پس از چند ساعت قاچاق 

دنیای اقتصاد: فیلم سینمایی »فسیل« که عنوان پرفروش ترین 
فیلم سینمای ایران را یدک می کشــد، در ساعات نخست روز 
پنج شنبه به صورت غیرقانونی در چند کانالِ تلگرامی قاچاق 
شد و در دسترس کاربران این پیام رسان قرار گرفت. بلافاصله 
پس از این اتفاق، سازندگان تصمیم گرفتند فیلمشان را اکران 

آنلاین کننــد. حدود یک هفته پیــش از این نیز فیلم »شــب، 
داخلی، دیوار« ساخته وحید جلیلوند در تلگرام قاچاق شده بود. 
انتشار غیرقانونی 9 فیلم در یک سال نشان می دهد که قاچاق 
فیلم های سینمای ایران به یک اپیدمی تبدیل شده است. گفته 
می شود فیلم »فسیل« با توجه به استقبال گسترده مخاطبان 
ســینما، برنامه ویژه ای برای اکران آنلاین در نوروز داشته اما لو 
رفتِن نســخه آن در چند کانال مجازی برنامــه اکران این فیلم 
در فضای رســانه ای را تغییر داده اســت. فیلم کمــدی - درام 
»فسیل« به کارگردانی کریم امینی، نویسندگی حمزه صالحی 

و تهیه کنندگی ســید ابراهیم عامریان از روز گذشــته به 
صورت آنلاین منتشر شده اســت. این فیلم داستان سه 
دوســت را روایت می کند که پیــش از انقلاب، عضو یک 
گروه موسیقی اند و برای کسب شهرت تلاش می کنند. 
بهرام افشاری، هادی کاظمی، ایمان صفا، الناز حبیبی، 

الهه حصاری، بابک کریمی، ســیدجواد هاشــمی و 
غلامرضا نیکخــواه بازیگران این فیلم ســینمایی اند. 
»فســیل« از اســفند 1401 در ســینماها اکران شد و 

بیــش از ۳22میلیــارد تومــان فروش داشــته اســت.

بازگشت خواننده قدیمی جدی تر شد

معین؛ یک گام به جلو

مدیرکل شورای 
عالی امور 

ایرانیان: اگر نتیجه 
استعلام سامانه 
پرسمان مثبت 
باشد تضمین با 

ماست و امکان 
فعالیت هنری هم 

فراهم است


